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MÚSICA, ESPORT 
I DOLÇOS PER A 
CELEBRAR EL 
9 D’OCTUBRE

“Daremos ayudas para 
el carné de conducir”

Héctor Troyano (PP), alcalde 
de Vilamarxant

Nou Gallardo guanya el concurs 
de l’Esmorzaret Llirià  PÀG. 3

LLÍRIA

El popular Héctor Troyano repasa 
la actualidad de Vilamarxant 
en la entrevista concedida a 
InfoTúria. PÁGS. 10 Y 11

ENTREVISTA

CONSULTA LA 
PROGRAMACIÓ D’ACTES 
DEL DIA DE LA COMUNITAT  
EN LA COMARCA  PÀGS. 15 A 18
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Alberto Cabanes Pérez, guanya-
dor de  la campanya d’estiu de la 
Federació del Comerç de Llíria 
va gastar els 600 euros del pre-
mi als diferentes comerços asso-
ciats de la localitat. 

El passat 21 de setembre, Al-
berto, acompanyat de la seua 
familia i de la vicepresidenta 
de la Federació del Comerç  de 
Llíria,  Rosalia Casse,  va gastar 
el premi obtingut a la campan-
ya d’estiu.  Els comerços locals 
que li segellaren el passaport 
guanyador varen ser: Perfumar-
te, Taroncher Mascotes i el Forn 
Daniel Sánchez. 

Alberto va esmorzar al Bar Ca 
Toni i després va comprar en un 
total d’onze  comerços:  Pelu-
quería Spa Glorisa; Fruteria Ba-
tiste; Pescados Balaguer; Embo-

tits Torres; Carniceria Ca Mari 
Carmen; Carniceria El Xelvano; 
Supercalzado; Pollos Planes; 
Xarcuteria El Guito; Els Baste-
ros Nou Ajuar i Joyeria Falomir.

El guanyador de la 
campanya d’estiu 
gasta els 600 euros
ALBERTO CABANES VA GUANYAR EL 
PREMI DE LA FEDERACIÓ DEL COMERÇ

REDACCIÓLLÍRIA 

El director Álvaro Albiach rep el 
reconeixement musical de Llíria

El director edetà Álvaro Albiach 
ha rebut el reconeixement pú-
blic del seu municipi natal  per la 
seua excel·lent trajectòria artís-
tica en el Concert de les Bandes 
de Llíria, emmarcat en les festes 
de Sant Miquel.

La plaça Major de Llíria va 
acollir aquest acte d’homenat-
ge protagonitzat per les notes 
interpretades per les agrupa-
cions de la Ciutat Creativa de la 
Música per la Unesco, l’Ateneu 
Musical i d’Ensenyament Banda 
Primitiva i la Banda Simfònica 
Unió Musical.

Albiach ha dirigit a impor-
tants orquestres del panorama 
espanyol i de l’estranger, al ma-
teix temps que ha compaginat 

la seua activitat simfònica amb 
presència en el camp de l’òpera, 
i ha treballat en teatres i festivals 
nacionals i internacionals.

La Banda Primitiva, sota la 
batuta de Pedro Vicente, va ser 
l’encarregada d’obrir el tradi-
cional Concert de les Bandes. A 
continuació, va actuar la Unió 
Musical, amb el seu director ti-
tular Vicent Balaguer al capda-
vant, encara que l’agrupació no 

-
grama per la pluja. 

En aquesta cita musical també 
es va oferir una peça acompan-
yada amb versos de Vicent An-
drés Estellés pel cent aniversari 
del naixement del poeta valen-
cià.

LLÍRIA
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La plaça Major ha albergat la 
23  edició de la Fira ‘A mós 
redó’ amb la participació dels 
comerços de la Federació del 
Comerç de Llíria: LupulaBeer, 
Carniceria El Blanco, Gastrobar 
Unió, La Cuina de Encarna, Po-
llos Planes, Goblins, El Pibe, La 
Gruta, El Xelvano, Paneo Llíria,  
Granja Martínez, Moments i Bo-
dega Ca Tino. L’alcalde de Llí-
ria, Joanma Miguel, acompan-
yat per la regidora de Comerç, 
María José Llopis, i la resta de 
membres de la corporació muni-

blic disfrutà d’una variada oferta 
de productes gastronòmics lo-
cals oferits per els establiments 
de restauració, alimentació i oci 
del municipi i d’actuacions mu-
sicals que van ambientar l’es-
deveniment. La Banda Juvenil 
Unió Musical de Llíria va posar 

Èxit de la fira 
gastronòmica 
‘A mós redó’

HAMBURGUESES DE LA FIRA A MOS REDÓ

FOTOGALERIA

REDACCIÓLLÍRIA 

Nou Gallardo ha resultat el guan-
yador de la campanya L’Esmor-
zaret Llirià 2024. La Federació 
del Comerç de Llíria ha  entregat 
els guardons d’aquesta edició, 
en un acte que va comptar amb 
la presència del seu president 
Juan Motilla, l’alcalde  Joanma 
Miguel, i la regidora de Comerç 
María José Llopis. L’entrepà 
premiat combinava la pasta de 

intens del formatge d’ovella, la  
carabassa lliriana, la  maionesa 
de tòfona i el cruixent ibèric.  

El Gastrobar La Unió va  rebre 
el segon premi de l’Esmorzaret 
Llirià i La Taula de Llíria va ser 
distingida amb el tercer premi. 

En aquesta quarta edició de la 
campanya gastronòmica estival, 
que es realitza entre els mesos 
de juliol i setembre, han parti-
cipat nou establiments hostalers 
del municipi edetà, que han ser-
vit al llarg d’aquest període més 
11.000 esmorzars, quasi 3.000 
més que l’any passat. Això ha 
suposat un volum de negoci di-
recte en els locals de prop de 
87.000 euros, a més de l’impac-

te econòmic indirecte que té en 
els comerços d’alimentació lo-
cals que proveïen els productes 
dels mateixos entrepans. 

morzaret Llirià’ ha registrat més 
13.000 visites al llarg d’aquests 
tres mesos. 

La Federació del Comerç pro-
mou cada any aquesta iniciativa, 
amb la col·laboració de l’Ajunta-
ment, i que en aquesta edició ha 
comptat també amb el suport de 
la Unió Gremial, Provea, Caixa 

Bodegas Vicente Gandia.

REDACCIÓLLÍRIA 

EL SEGON PREMI HA SIGUT PER A GASTROBAR LA UNIÓ I EL TERCER PER A LA TAULA DE LLÍRIA

El restaurant Nou Gallardo, 
el millor Esmorzaret Llirià 2024
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L’alcalde de l’Ajuntament de 
Llíria, Joanma Miguel, i la regi-
dora de Persones Majors, Reme 
Tordera, van visitar el passat 17 
de setembre al seu domicili, la 
veïna de la localitat de Camp de 
Túria Vicenta Alcaraz López, 
que en eixe dia va complir 100 
anys. Els representants munici-
pals van felicitar aquesta dona 
nascuda l’any 1924 i li van fer 
entrega, en nom de l’Ajunta-
ment de Llíria, d’un detall en 
record d’aquest aniversari tan 
especial. Vicenta Alcaraz es va 
mostrar molt agraïda i emo-
cionada en un dia que ha pogut 
celebrar envoltada dels seus fa-
miliars i amics.
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LA POBLA DE VALLBONA
La Guàrdia Civil de València ha 
detingut un home de 41 anys i 
nacionalitat espanyola per di-
versos delictes de robatori amb 
força i danys en diverses urba-
nitzacions de Llíria i trencament 
de condemna en produir-se di-
versos fets delictius a la Pobla 
de Vallbona i L’Eliana, on tenia 
prohibició judicial d’acostar-se.

La investigació va començar a 
mitjan agost, quan es va detectar 
un augment de casos de robatori 
amb força en diverses urbanitza-
cions de Llíria, segons ha infor-
mat la Guàrdia Civil.

La pràctica de les primeres di-
ligències va permetre obtindre la 
identitat de l’autor dels fets i, a 
més, comprovar que havia per-
petrat altres robatoris en locali-
tats en les quals tenia vigent una 
ordre d’allunyament.

Segons el relat de la Guàrdia 
Civil, es va establir llavors un 
dispositiu operatiu per a detin-

en què l’ara detingut canviava 
sovint de domicili.

A principis del passat mes de 
setembre, es va aconseguir de-
tindre l’autor dels fets just quan 
acabava de cometre un robatori. 

Va ser sorprés amb dos televi-
sors, aixeteria i eines que utilit-
zava per a realitzar els robatoris.

Al detingut se li imputen di-
versos delictes de robatori amb 
força i danys, a més de trenca-

ment de condemna, en haver 
acudit a la Pobla de Vallbona i 
la població de l’Eliana malgrat 
que tenia una ordre d’allunya-
ment d’aquests dos municipis 
del Camp de Túria.

Els veïns de la Pobla deixaran de 
pagar la plusvàlua a partir de 2025
A partir de l’1 de gener de 2025 
els veïns de la Pobla de Vallbona 
ja no pagaran més per la plusvà-
lua en la localitat. El ple ha apro-
vat la derogació de l’impost de la 
plusvàlua municipal.

L’impost de la plusvàlua, que 
grava l’increment del valor dels 
terrenys de naturalesa urbana 
al moment de la seua transmis-
sió, ha sigut objecte de debat 
per considerar-se injust. Amb 
aquesta derogació, la Pobla de 
Vallbona es converteix en un 
dels primers municipis a pren-
dre aquesta mesura, avançant-
se a altres localitats que en-
cara debaten la viabilitat de 
mantindre o eliminar el tribut. 
“Per a aquest govern era priori-
tari aconseguir que la ciutadania 
deixara de pagar un impost que 
considerem injust, per la qual 
cosa no volem que els nostres 
veïns i veïnes continuen tenint 

l’alcalde Abel Martí.
Des de Compromís han valo-

rat que aquesta derogació “sen-
se consens” no deixa de ser “un 
maquillatge a la superaclamada 
baixada massiva d’impostos”. 

Segons el grup municipal de 
l’oposició, la plusvàlua és un 
impost que suposa uns 200.000 
euros de recaptació, una xifra 
que per a un ajuntament que in-
gressa vora 30 milions d’euros 
no és més que un 0,66%, “qual-
sevol cosa, excepte un descens 
massiu”

En la mateixa sessió plenària 
del mes de setembre s’hi va 
aprovar el Compte General i, 
segons fonts de la coalició “vam 
trobar-nos que l’estat espanyol 
ha donat a l’Ajuntament de la 
Pobla vora 1.300.000 euros de 
sorpresa -s’entén ja per què ha 
vingut el de la plusvàlua ara?-
. De fet, d’eixe més d’un milió 
d’euros, aquest govern ha deci-
dit incorporar sols uns 500.000 
euros, com si la Pobla no tingue-
ra necessitats per a invertir tota 
la resta”.

L’HOME DE 41 ANYS TENIA ORDRES 
D’ALLUNYAMENT DE DOS DELS MUNICIPIS 

La veïna de Llíria 
Vicenta Alcaraz 
compleix 100 anys

FOTONOTICIA

Detingut per robar en 
urbanitzacions de la 
Pobla, Llíria i l’Eliana

REDACCIÓCAMP DE TÚRIA 

INCAUTACIÓ DE MATERIAL FURTAT.
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EL MAYOR NIVEL DE RECICLAJE SUPONE UNA REDUCCIÓN DE 352 
TONELADAS DEL RESIDUO MEZCLADO DEL CONTENEDOR GRIS

L’Eliana recoge 241 toneladas 
más de envases o papel y cartón

L’ELIANA

L’Eliana, municipio compro-
metido con el medio ambiente, 
ha dado un paso adelante en la 
mejora de la gestión de residuos 
sólidos urbanos con la implanta-
ción de un nuevo y moderno sis-
tema de recogida. Este innova-
dor cambio no solo promete una 

los residuos, sino que incentiva 
el reciclaje, clave para reducir el 
impacto medioambiental.

El objetivo principal de este 
sistema es incrementar el reci-
claje en l’Eliana. El equipo de 
gobierno ha explicado que con 
la nueva gestión se espera un in-
cremento del 30% en la recogida 
de fracciones como el papel, el 
vidrio y los envases ligeros. 

Este resultado se logrará me-

de residuos en los hogares y una 
mayor conciencia sobre la sepa-
ración de materiales reciclables, 
que nos aproximará al mandato 
de la Unión Europea que esta-
blece un objetivo común para 
reciclar al menos el 55% de los 
residuos municipales en 2025. 
Esta meta avanzará hasta el 60% 

en 2030 y al 65% en 2035.
En palabras dela concejala de 

Sostenibilidad Ambiental, Cris-
tina Díaz, “este sistema supo-
ne un antes y un después para 
l’Eliana. Estamos comprometi-
dos con un futuro sostenible, y 
aumentar el reciclaje es un paso 
crucial. Sabemos que la colabo-
ración ciudadana será funda-
mental, y por eso apostamos por 
un sistema que los apoye y moti-
ve a participar”.

El nuevo sistema no solo im-
pactará en términos ecológicos, 
sino también económicos. Se es-
pera que, al reducir la cantidad 
de residuos que acaban en ver-
tederos, el municipio ahorre en 
costes de gestión y tratamiento 
de basuras. Estos ahorros po-
drán reinvertirse en mejoras 
medioambientales y en nuevos 
proyectos sostenibles para la 
localidad. El mayor reciclaje en 
el municipio supone una reduc-
ción del coste del impuesto es-
tatal al vertido de rechazo en la 
planta del Consorcio y la mejora 
en la recogida selectiva de en-
vases ligeros y papel/cartón su-
pone el abono de 40.000 euros 

por Ecoembes que revertirá en 
el servicio.

-
bientales se encuentra la re-

emisiones de CO2, debido a la 
optimización de las rutas de re-
cogida y a la disminución de re-
siduos no reciclados. 

Con este sistema de recogi-
da, l’Eliana se posiciona como 
un referente en sostenibilidad 
a nivel autonómico y nacional. 
La implementación de tecno-
logías inteligentes, junto con el 
compromiso de su ciudadanía, 
permitirá al municipio reducir 
su impacto medioambiental, fo-
mentar el reciclaje y mejorar la 
calidad de vida de sus vecinos.

Este modelo es un ejemplo de 
cómo las ciudades pueden adap-
tarse a los desafíos del siglo XXI, 
buscando un equilibrio entre el 
desarrollo urbano y el respeto 
al medio ambiente. Según el al-
calde de l’Eliana, Salva Torrent, 
“hemos dado un gran paso hacia 
un municipio más verde y res-
ponsable, y seguiremos traba-
jando para que ser un ejemplo 
de sostenibilidad”.

REDACCIÓL’ELIANA 

‘La Plaza’ de Manu March y 
Fernando Erre gana La Traca

‘La Plaza’, de los guionistas Ma-
nuel Martínez March (Manu 
March) y Fernando Rodríguez 
(Fernando Erre), ha ganado  la 
VI edición del concurso de guio-
nes La Traca, la Asociación de 
Guionistas de la Comunidad Va-
lenciana, mientras que las obras 

los valencianos Marisa Crespo y 
Moisés Romera y ‘Soy una he-
roína’, de Daniel Bernal.
Manu March y Fernando Erre 
han destacado como guionistas 
de programas como Vaya Sema-
nita, Sé lo que hicisteis, Cachitos 
de hierro y cromo o los especia-
les de Nochevieja de José Mota. 

El jurado de esta edición ha es-
tado compuesto por la experta, 
historiadora del arte y progra-
madora de la Filmoteca Valen-
ciana, Áurea Ortiz, el crítico ci-

guionista y directora Laura Gar-
cía Andreu.

El premio tiene una dotación 
de 2.000 euros y, además, el 

-
tas se ponen a disposición de 
varias empresas productoras 
nacionales que han solicitado su 
acceso, cumpliéndose así el ob-
jetivo del concurso de dar más 
visibilidad y oportunidades al 
trabajo de los guionistas.

‘Anem al Teatre’ programa diez 
espectáculos hasta el verano
Las puertas del Auditorio se abri-
rán el 19 de octubre para acoger 
la producción ‘La ratonera’ y el 
27 se representará ‘La Traviata’ 
con la compañía y orquesta Ca-
merata Lírica, con la que arran-
cará Cinc Segles de Música. El 
10 de noviembre se representará 
el espectáculo musical ‘Nunca es 
tarde’, donde se funden la copla 

viajeras del espacio’, espectácu-
lo de danza familiar para el 23. 
Se cerrará 2024 el 15 de diciem-
bre con ‘War baby’ protagoniza-
da por  la compañía Yllana. 

El 11 de enero llegará ‘Blanca-
nieves, el musical’ y el 3 de mar-
zo será el turno del teatro ama-
teur local de la mano de Aplae, 
con ‘Una inmigrande de marcha 
en tándem’, bajo la dirección de 
Marian Álvarez y Rosa Gavara.

Uno de los platos fuertes que 
estará en escena el 4 de abril es 

Para cerrar la temporada, 
Teatreliana interpretará ‘Polí-
tics, caviar i ostres’, dirigida por 
Mara Escamilla.

El Ayuntamiento propone la construcción 
de un centro de Formación Profesional 
El alcalde de l’Eliana, Salva To-
rrent, se ha reunido con el direc-
tor general de Infraestructuras 
Educativas de la Generalitat, 
José Manuel Lanera, para abor-
dar la reforma y remodelación 
del  colegio El Garbí y la cons-
trucción del nuevo instituto. 
El primer edil ha propuesto la 
posibilidad de construir en una 
parcela cercana al actual  ins-
tituto un Centro Integral de 
Formación Profesional. De esta 

forma, se desbloquearía la res-
puesta porque el instituto actual 
(con una reforma de las insta-
laciones actuales) albergaría las 

-
vo para Ciclos Formativos daría 
respuesta a las necesidades de 
la población. Además, construir 
un Centro Integral de Forma-
ción Profesional permitirá hacer 
frente a las futuras demandas 
laborales.

VÍDEO

• SE HAN RENOVADO/AMPLIADO UN TOTAL DE 1.537 CONTENEDORES PARA FACILITAR LA 
SELECCIÓN EN ORIGEN A LA CIUDADANÍA
• LAS MAYORES TASAS DE RECICLAJE SUPONEN UNA REDUCCIÓN DEL IMPUESTO QUE DEBE 
ABONAR EL AYUNTAMIENTO Y QUE SE REPERCUTE A LOS VECINOS

DATOS  CLAVE  DEL NUEVO SISTEMA DE 
RECOGIDA EN L’ELIANA DE ENERO A AGOSTO

• USO DE TECNOLOGÍA AVANZADA PARA OPTIMIZAR EL PROCESO.
• PROGRAMAS DE EDUCACIÓN Y SENSIBILIZACIÓN PARA LOS CIUDADANOS.

RECOGIDAS 241 TONELADAS MÁS DE RESIDUOS QUE NO 
ACABARÁN EN EL CONTENEDOR GRIS (RESTO)

162 
TONELADAS 
DE ENVASES 

LIGEROS

47 
TONELADAS 

MÁS DE 
PAPEL Y 
CARTÓN

22 
TONELADAS 

MÁS DE 
MATERIA 

ORGÁNICA

9 
TONELADAS 

MÁS DE 
TEXTIL

1 
TONELADA 

MÁS DE 
ACEITE

1 
TONELADA 

MÁS DE 
VIDRIO

352
TONELADAS 
MENOS DE 
RESIDUO 

MEZCLADO 
(GRIS) 

RECOGIDO
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A partir de noviembre/diciem-
bre vamos a iniciar también 
diversas acciones formativas 
orientadas a aumentar las “Com-
petencias digitales” del colectivo 
de mujeres desempleadas.
• Alfabetización informáti-
ca: Internet
• Fundamentos de web 2.0 y 
redes sociales
• Internet, redes sociales y 
dispositivos digitales
• PowerPoint: presentacio-

En nuestro centro de Mislata y 
dirigido al mismo colectivo im-
partiremos:
• Iniciación a la creación de 
páginas web
• Word nivel avanzado
• Internet avanzado
• Access
• Excel: fundamentos y Ex-
cel avanzado

Todos estos cursos se pueden 
realizar bien en modalidad pre-
sencial o por medio de AULA 
VIRTUAL
distancias no impidan el poder 
aumentar o perfeccionar la for-
mación de las personas intere-
sadas.

Como en años anteriores, en 
diciembre o enero iniciaremos 

cados de profesionalidad:
• Actividades de gestión ad-
ministrativa (ADGD0308)

ciera del transporte por ca-
rretera (COML0211)
• Gestión comercial de ven-
tas (COMT0411)
• Organización del trans-
porte y la distribución 
(COML0209)
• Operaciones de grabación 
y tratamiento de datos y 
documentos (ADGG0508)

FORMACIÓN EN 
COMPETENCIAS DIGITALES 
PARA MUJERES

FORMACIÓN MEDIANTE 
CERTIFICADOS DE 
PROFESIONALIDAD

SI DESEA QUE LE 
INFORMEMOS SOBRE LAS 
PRUEBAS DE SELECCIÓN, 
O RELATIVO A  FECHAS Y 
HORARIOS, REMITA UN 

CORREO A: 
TAME@TAMEFORMACION.COM 

SECRETARIA@TAMEFORMACION.COM 

INDICANDO EL CURSO DE 
SU INTERÉS

Los cursos de TAME FORMA-
CIÓN están diseñados como 

puestos de trabajo dentro de 

sejable, no es imprescindible 
realizar el itinerario completo, 
se pueden realizar acciones for-
mativas independientes.

Los cursos del área informá-
tica se imparten de lunes a vier-
nes en horario de 9 a 14 horas, 
y los del área administrativa/
comercial se imparten de lunes 
a viernes en horario de 15 a 20 
horas.

Cursos dirigidos únicamente 
a personas desempleadas y se 
imparten tanto en modalidad 
presencial como por aula vir-
tual.

FÓRMATE EN LLÍRIA: ACTUALIZA 
Y AMPLÍA TUS CONOCIMIENTOS

ÁREA ADMINISTRATIVA/COMERCIAL
Animación del punto de venta 

(del 14 al 29 de octubre)

Atención al cliente 
(del 4 al 19 de noviembre)

Redes sociales
 (del 20 de noviembre al 5 de diciembre)

ÁREA INFORMÁTICA
Comunicación digital 

(del 14 al 29 de octubre)

Seguridad informática 
(del 4 al 19 de noviembre)

Páginas web 
(del 20 de noviembre al 5 de diciembre)
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SANT ANTONI DE BENAIXEVE

La fuente de ósmosis de la 
Purísima está de nuevo en 
servicio tras un proceso de 
reparación en el que se han 
llevado a cabo revisiones téc-
nicas y trabajos de limpieza y 
mejora, además de las prue-
bas de laboratorio que cer-

para el consumo debido a la 
falta de un mantenimiento 
adecuado en años anteriores.

celebrará la Fiesta de la Pata-
ta el sábado 5 de octubre en 
la Plaza del Ayuntamiento y 
las calles adyacentes. Para 

scout local ha preparado acti-
vidades que incluyen talleres 

así como animación y entre-
tenimiento en vivo a partir 
de las 18:30 horas en la calle 

La Fiesta de la 
Patata repartirá 200 
kilos de patatas

pequeño mercado de produc-

de la Falla Olmos Nieva, la 
Falla Colinas y la Peña Va-
lencianista. A las 19 horas, 
la Sociedad Musical de San 

cerá un concierto en la Plaza 
del Ayuntamiento y después 
se realizará tradicional el re-
parto, se calcula que  de 200 
kilos de patatas asadas, entre 
todos los asistentes. La Or-

pectáculo a las 23 horas.

El ple de Sant Antoni de Be-
naixeve ha aprovat iniciar els 

Benaixeve. La moció, que va ser 
aprovada amb els vots a favor de 

Guanyem - SAB i l’edil no ads-

del nom del municipi tant en la 
seua forma en castellà com en la 
seua versió en valencià establida 
per l’Acadèmia Valenciana de la 

les dos formes, que de fet ja s’es-
taven utilitzant en les comuni-
cacions institucionals, així com 
per part de moltes entitats, as-
sociacions culturals i comerços. 
La moció, presentada per Guan-
yemSAB, se suma al treball ini-
ciat per l’Ajuntament este any 

localitat i crear una bandera del 
municipi.

L’alcaldessa Eva Tejedor ha 

un compromís amb la “protec-
ció i promoció del valencià, així 
com amb la defensa dels símbols 
locals, una cosa imprescindible 
per a continuar construint la 

cultura d’un municipi desplaçat 
i tan jove com és Sant Antoni de 
Benaixeve”.

incidit en l’impuls que l’Ajunta-
ment pretén donar al valencià, 

litza a través de les notes de pre-
msa, el web municipal, les xar-
xes socials o el servei informatiu 
de WhatsApp.

El ple va aprovar per unani-
mitat la creació d’una comissió, 

tots els partits, perquè de ma-

futura Casa de la Cultura, infor-
mar sobre l’avanç de les obres, 
l’elaboració del seu futur pro-

tribució dels futurs espais amb 
els quals compte.

Sant Antoni de 
Benaixeve aprova el 
seu nom en valencià
EL PLE APROVA UNA COMISSIÓ DE GESTIÓ 
DE LA FUTURA CASA DE LA CULTURA

 REDACCIÓ
SANT ANTONI DE 
BENAGÉBER

El crédito de la Casa de la Cultura 
dispara la deuda pública un 800%

nunciado, tras la publicación de 
los datos de deuda viva munici-
pal del Ministerio de Hacienda, 

ha pasado a ser el municipio 
donde más se ha disparado la 
deuda con los bancos en Camp 

Así lo ha censurado la alcaldesa 
Eva Tejedor, que ha detallado 
que el Ayuntamiento disparó 
sus créditos bancarios de los 
540.000 euros del año 2022 
hasta rozar los 5 millones de eu-

para este proyecto cultural. 
La primera edil ha lamentado 

un año después de que las ur-
nas dejaran fuera del ejecutivo 
al exalcalde, el cual “arrancó el 
proyecto a la desesperada para 
sacarse fotos antes de las elec-
ciones, pero del que ha dejado 
facturas en los cajones por  más 
de cuatro millones de euros”. 

de un pleno extraordinario para 
abordar el estado de la Casa de 
la Cultura este mes de septiem-
bre, el cual va a coincidir con el 
pleno ordinario” y todo ello “con 

sueldo extra y hacer frente a la 
cuesta económica que les deja 
septiembre tras estar todo el 

Además ha subrayado “la incon-

parece muy preocupado por el 
ritmo de la Casa de la Cultura, 

ocho meses de retrasos acumu-
lados a esta corporación”.
La responsable ha recorda-
do que “el ordenamiento jurí-
dico establece que los plenos 
extraordinarios se convoquen 

a los vecinos de San Antonio en 
un pleno exclusivo para tratar 

de obras ordinario y que ha de-

municipales”. 

Reabierta la fuente 
de osmosis de la 
calle de la Purísima 

RODONA D’ACCÉS AL MUNICIPI.

El Ayuntamiento de San Anto-

do a una nueva técnica dinami-
zadora en juventud. Esta nueva 

dinar y potenciar las actividades 
de ocio y tiempo libre que se 
desarrollan en la Casa de la Ju-
ventud, además de fomentar la 
sensibilización y la participación 
activa de los jóvenes en los asun-
tos que les afectan.

Con este refuerzo en el equipo 
técnico, el Ayuntamiento tiene 
como objetivo dinamizar las ac-

venil, promoviendo espacios de 
encuentro y participación donde 
puedan expresar sus inquietu-
des y desarrollar su potencial. La 
nueva dinamizadora trabajará 
en estrecha coordinación con los 
centros educativos del munici-

sensibilización y concienciación 
sobre temas de relevancia social.

La nueva técnica trabajará 
con el Técnico Coordinador de 
Juventud y en colaboración con 

coordinación de los proyectos e 
iniciativas que se lleven a cabo a 
nivel local.

Entre las tareas de la nueva 
técnica se encuentra el impulso 

no participativo que permite a 
los más jóvenes del municipio 
tener una voz activa en la toma 
de decisiones locales ayudando 
a crear ciudades más democrá-
ticas y equitativas, aportando su 
visión, opinión y propuestas. 

SABJOVE incorpora a una nueva 
técnica dinamizadora de juventud
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La Audiencia Provincial de 
València ha absuelto a la mujer 
de 36 años que en febrero de 
2023 degolló a su bebé de un año 
y se lanzó al vacío desde la azo-

en el cual residía, para conside-
rar que la procesada sufrió un 
cuadro psicótico. La absolución, 
según consta en la sentencia, fa-
cilitada por el Tribunal Superior 
de Justicia de la Comunidad Va-
lenciana, se fundamenta preci-
samente en que la acusada tenía 
sus facultades cognitivas y voli-
tivas totalmente anuladas cuan-
do ocurrieron los hechos a causa 
de un cuadro psicopatológico de 
psicosis posparto.

La resolución judicial recogi-
da como hechos probados que 

del pequeño después de herirle 
con un cuchillo en el cuello, el 

de febrero de 2023, cuando se 
encontraba a solas con él en la 

vivienda familiar, situada en la 

La Sección Primera de la Au-
diencia de València ha dictado 
ahora la sentencia absolutoria 
respecto a un delito de asesina-
to después de que la Fiscalía y el 
abogado de la defensa presenta-
ron un escrito conjunto de con-
clusiones con la anuencia de la 
propia acusada.

El padre del menor ha renun-

ciado a cualquier tipo de indem-
nización que pudiera correspon-
derle.

El Tribunal aplica así a la mu-

teración mental pero le impone 
como medida de seguridad la 
medida consistente en libertad 
vigilada con obligación de some-

terno forzoso durante un plazo 

LA MUJER DE 36 AÑOS SE LANZÓ AL VACÍO DESDE LA AZOTEA 
DEL EDIFICIO DONDE RESIDÍA EN VILAMARXANT 

Absuelta la madre que degolló 
a su bebé por cuadro psicótico

REDACCIÓVILAMARXANT  

COCHE PATRULLA DE LA POLÍCIA LOCAL.

CAMP DE TÚRIA

La comarca recibe de la Diputació 7 
millones del Fondo de Cooperación 
La Diputació de València ha 
completado las entregas de los 
Fondo de Cooperación Muni-
cipal para este año. El pleno ha 
aprobado por unanimidad la 
tercera entrega para los muni-
cipios. En el caso del Camp de 

El municipio con una asig-
nación mayor es Bétera con 

Por detrás se sitúan Benaguasil  

euros.
En total, para todas las comar-

cas y Valencia capital, se han 

que complementan las partidas 

del Pla d’Inversions y otras in-

municipios de la provincia.   
La fórmula de reparto que 

aplica la Diputació establece un 

para los consistorios de entre 

poblacional aplicado por la cor-
poración provincial a la hora de 
establecer la cantidad variable, 
que es de cuatro puntos en mu-

ponde a los consistorios de entre 

“Hemos cumplido con nuestra 
palabra, aprobamos la tercera 
entrega del Fondo de Coopera-
ción por 20 millones de euros, 

muy clara la ley y sabemos que 
tenemos que estar al lado de los 
municipios más pequeños por-
que son los que más lo necesi-

de Hacienda, Laura Sáez.



Ha pasado el verano y la 
buena noticia es que, al 
igual que en Riba-roja, no 
ha habido incendios en el 
parque natural del Túria ni 
en Les Rodanes. ¿Cómo se 
han vivido estos meses?
Lo hemos vivido con tensión 
porque como estamos rodeado 
de parques naturales siempre 
tenemos que estar pendientes 
de cualquier mínimo humo que 
pueda haber. Pero sí que es ver-
dad que ha sido un verano bas-
tante tranquilo. No pintaba que 
iba a ser así porque habíamos 
empezado la temporada de ca-
lor bastante mal con el incendio 
de Vilamarxant y luego los de 
Riba-roja. Así que contentos. Sí 
que es cierto que creo que las 
reuniones de coordinación a 
través de la asociación de mu-
nicipios del parque natural que 
hemos involucrado a todas las 
administraciones han tenido sus 
frutos a la hora de coordinarnos 
y de trasladar a las administra-
ciones superiores el problema 
que tenemos con los incendios. 
Los pirómanos que los provocan 
tienen que ver que la adminis-
tración está encima de ellos y 
que no los va a dejar actuar. 
¿Cómo van las acciones de 

-
cie quemada y los puentes 
calcinados?
Los dos puentes se han retirado 
ya y lo que se acordó con la con-
selleria es que van a sustituirlos 
por badenes inundables, con 
unos tubos de hormigón que de-
jan pasar el agua pero arriba es-
tán cubiertos y preparados para 
el tránsito. El mantenimiento es 
cero y mucho más prácticos a la 
hora de atender las emergencias 
en el parque natural para los ve-
hículos de bomberos. Era una de 
nuestras reivindicaciones. Aho-
ra se va a replantar vegetación 
de ribera en todo lo quemado.
Ha realizado una llamada 
pública de auxilio a los juz-
gados ante la oleada de ro-
bos en las urbanizaciones. 
¿Cual es la situación?
En los últimos meses ha baja-
do bastante el número de ro-
bos. Esto empezó en octubre 
del año pasado con robos que 
seguían un mismo patrón: ob-
jetos pequeños, maquinaria de 
jardinería, grifería, pero con un 
gran destrozo  en las viviendas. 
En uno de los primeros robos 
se localizó a un grupo de tres 
personas y a una que podía ser 
el que los llevaba a cabo porque 
tenía antecedentes, acababa de 
salir de prisión, vive aquí y iba a 
pie con una mochila. Cada robo 
hemos abierto diligencias en la 
Guardia Civil y en el juzgado. 
Según la juez decana de Llíria 
con la que nos hemos reunido, 
hay una acumulación tremenda 
y se ven los antecedentes pena-
les pero no los policiales. Este 
señor tiene una sentencia que ya 
ha cumplido, pero tiene más 100 
diligencias abiertas por la Po-
licía Local de Vilamarxant y de 
otros municipios. Cuando hago 
este llamamiento al juzgado es 
por dos personas en concreto. 

Una esta persona que vive aquí y 
otra que se dedicaba a los robos 
en las casetas de aperos en Vila-
marxant, en Llíria, en Benagua-
sil y en la Pobla. El problema es 
que se le detiene, se le mete una 
noche en los calabozos y vuelve a 
salir. Uno de ellos está detenido 
y a este le llegará su condena.
Tras acceder a la alcaldía 
con el PP en el Consell dijo 
que iba a ser aún más rei-
vindicativo. ¿Han sido aten-
didas esas reivindicacio-
nes?
Podríamos hacer una valoración 
buena de las reivindicaciones 
que tiene Vilamarxant, sobre 

todo con las de carreteras, las 
rondas. Estoy contento pero soy 
prudente. Son proyectos que es-
tán en marcha, tanto la ronda 
de la CV-50 como la ronda que 
tiene hacer la Diputación pero 
soy prudente porque sabemos 
los plazos que tiene la admi-
nistración y no puedo pillarme 
los dedos. No son obras que 
dependen de nosotros. Pero se 
nos han aclarado muchas cosas 
que no sabíamos. Por ejemplo 
en el proyecto de la ronda de la 
CV-50 se nos ha aclarado  que 
depende de un convenio con el 
ministerio que se tiene que eje-
cutar antes de 2025 y que ya ha-

bía una aportación del Gobierno 
de casi 5 millones de euros para 
las expropiaciones. En 2023 se 
presupuestó por un valor de 12 
millones de euros, cuando ya se 
sabía que es el doble, estará en 
torno a los 24 millones de euros. 
Estamos coordinados con la di-
rectora general de Infraestruc-
turas. Yo lo que voy a defender 
siempre, y los que me conocen lo 
saben que me da igual quien esté 
y como se llame, es que este pro-
yecto no se paralice, que siga su 
tramitación. Acabaron en marzo 
el proyecto de construcción, está 
en revisión en la conselleria el 
de la CV-50 y sigue todo su trá-

mite. En el momento en que yo 
vea que está paralizado ya mo-
veré cielo y tierra y  si no fuese 
así tendrá mi oposición y el de 
todo el pueblo de Vilamarxant. 
El proyecto de la ronda de la Di-
putación está en marcha y van a 
hacer un estudio previo porque 
en la CV-370 hay que cruzar un 
barranco. La otra reivindicación 
es la residencia. El problema que 
tenemos es que hay un decre-
to de la Generalitat que se está 
revisando  para que los inverso-
res interesados puedan hacerlo. 
La conselleria no puede asumir 
la construcción  de las residen-
cias, pero le concierta las plazas. 

anys
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HÉCTOR TROYANO(PP), 
alcalde de Vilamarxant

P. GUZMÄNVILAMARXANT  
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para una población en aumen-
to con necesidades nuevas. Por 
ejemplo la ampliación del po-
lígono y de la zona deportiva 
porque la gente necesita tener 
trabajo y hacer deporte en su 
municipio. La valoración muy 
buena, y siempre sin dejar la 
atención a los vecinos y el día a 
día, que es lo que más me gusta. 
Hemos mejorado en la limpieza 
y recogida de basuras y vamos a 
instalar 64 cámaras más en todo 
el término para controlar los ro-

¿Cuáles serán las líneas bá-
sicas del  presupuesto?
Los presupuestos de 2025 serán 
muy parecidos a los de este año, 
intentamos adaptar el gasto a 
los ingresos, estando las reglas 
de gasto vigentes otra vez. Ya lo 
hicimos en 2024 y será una con-
tinuación. Vamos a intentar re-
ducir más el gasto, dedicar más 
recursos en servicios sociales y 
juventud. Una medida que lle-
vamos en el programa es dar las 
ayudas a los jóvenes para sacar-
se el carné de conducir ante las 
limitaciones en transporte.
¿Qué va a pasar con la tasa 
de la basura con la que es-
tán peleando todos lo mu-
nicipios?
Vamos a ver cómo asumimos la 
nueva directiva europea en ma-
teria de basuras. Es un marrón 
que tenemos todos los ayunta-
mientos. Aquí se pagaba la tasa, 
pero vamos a estudiar como la 
vamos a asumir para no subir 
la carga impostiva a los vecinos. 
El servicio debe ser sostenible: 
recaudar lo mismo que gastas y 
estamos a la mitad o hacerlo de 
manera escalonada. Pero hare-
mos un estudio para que afecte 
lo menos posible a los vecinos. 
Mi voluntad es si puedo elimi-
nar gastos innecesarios para su-
plir esa subida, lo haré así. 
¿Se van a subir los impues-
tos como en otros munici-
pios?
El resto de impuestos se con-
gelan. Por voluntad del ayunta-
miento no se va a subir ningún 
impuesto esta legislatura. Lo 
que vamos a hacer es quitar gas-
to y compensar la subida de la 
basura y el resto de impuestos 
no los voy a tocar.
Ha nombrado antes el 
transporte público, ¿cuan-
do va a entrar en marcha el 
nuevo servicio?
Se aprobó el nuevo diseño de 
transporte comarcal y ya va 
siendo hora de ponerlo en mar-
cha porque mejora bastante las 
conexiones. Pero no puede ser 
que no haya conexión entre los 
municipios de la comarca. Que 
no pueda coger un autobús e ir a 
la Pobla hay que plantearlo en-
tre todos los municipios.
En la Mancomunitat se ha 
aprobado una moción en la 
que se reclaman las obras 
de la CV-50 como si estu-
viera paralizada. ¿Cómo lo 
valora? 
Me molesta muho que alguien 
que es conocedor de como está 
el expediente siga insistiendo 
en que hay que reivindicarla. 
Se está guardando información  

porque lo que te interesa es ha-
cer daño y sembrar la duda. Esto 
lo digo aquí y lo he dicho en el 
pleno de la Mancomunitat. Me 

cosas que desunen y hay una 
confrontación que no debería, 
pero bueno. Así se ha elegido, es 
lo que hay. Y son temas básicos 
porque esta información la doy 
en un pleno, enseño el convenio, 
pero luego se juntan el grupito de 
los independientes y te presen-
tan en la Mancomunitat la mo-
ción. Por qué se obvia esa infor-

era ir contra el PP.  No había otro 
interés más que ese y lo dije en la 
Mancomunitat. Esto es política, 
estais en la línea de hacer daño al 
Partido Popular. 
¿Cómo valora la presencia 
de los partidos indepen-
dientes locales en torno a 
Ens Uneix?
Estos partidos independientes 
que van como pollo sin cabeza, 
intentando ver donde ponen el 
huevo, anteponiendo sus intere-
ses políticos a algo, como en la 
caso de la ronda, que tiene que 
ver con la administración, a algo 
que tienes la información y so-
bre todo lo que más me duele a 
algo  que es un tema que en este 
municipio lleva reivindicándose 
tanto tiempo. Me parece mal, 
bajo y muy ruin. Puedes sacar 
pecho político de lo que quieras, 
pero van disparando a todo a ver 
quien les hace caso viendo cual 
va a ser su posición política por-
que ni clara la tienen y a partir 
de ahí. Puedes ir contra el PP en 
cincuenta mil cosas, pero no ob-
vies información. Se lo dije a los 

sin informaros.
¿Cómo está la salud del pac-
to de gobierno con Ciudada-
nos?  
Estas cosas lo que hace que es 
haya una tensión que es irrespi-
rable ya. Yo no me tengo que pre-
ocupar de mi parte política, me 
dedico a gestionar y a trabajar y 
sacar las cosas del ayuntamien-
to. Pero cuando ya tienes que 
distraer tu atención con dónde 
voy a poner el huevo, con quien 
me asocio, qué voto en esta mo-
ción, está la atención desviada y 
eso lleva a que la gestión no la 
atienden y a confrontación cuan-
do alguien quiere gestionar y tú 
piensas en otras cosas. Ese es el 
problema de fondo que tenemos.
¿Habrá acuerdo para toda la 
legislatura?
Mi voluntad es que sí. Por mi 
parte llevo haciendo el esfuer-
zo mucho tiempo. Por el bien 
de Vilamarxant todos deberían 
abandonar esas ideas y ponerse a 
trabajar. Mientras estemos aquí 
hay que ir a una y no confundir  a 
la gente. Ha ido al tema más sen-
sible, todos estamos hartos de 
la carretera.  Me molesta que se 
haga política con ese tema y por 
intereses partidistas se ponga en 
duda el proyecto. Si me dicen 
que no va a salir, mañana estoy 
en la puerta de la Generalitat, 

igual porque me votan mis veci-
nos, me debo a mis vecinos, en el 
resto estoy voluntariamente.

COMARCAL

“DAREMOS 
AYUDAS A LOS 
JÓVENES PARA  
EL CARNÉ DE 
CONDUCIR”

“ SI MAÑANA 
ME DICEN QUE LA 
RONDA NO SALE 
ADELANTE ESTOY 
EN LA PUERTA DE 
LA GENERALITAT 
JUGANDOME 
MI AFILIACIÓN 
PORQUE ME DEBO 
A MIS VECINOS. 
ME MOLESTA QUE 
SE HAGA POLíTICA 
CON UN TEMA TAN 
SENSIBLE Y QUE SE 
PONGA EN DUDA EL 
PROYECTO

Nosotros estamos hablando con 
cuatro o cinco empresas intere-
sadas. Todo pasa por la colabo-
ración público privada.
¿Cómo valora la ruptura del 
pacto y el nuevo gobierno 
en solitario del PP?
A mí me da mucha tranquilidad, 
por supuesto. Porque conozco 
a todos los consellers, que co-
nocen mucho el territorio, al-
gunos han sido alcaldes. Había 
políticas que con Vox se estaban 
complicando y el gobierno va a 
ser más libre a la hora de actuar. 
Siendo conscientes de que no 
hay una mayoría parlamentaria 
pero que todo se puede hablar y 

llegar a acuerdos con todos los 
partidos de les Corts.
Lleva un año en la alcaldía y 
le queda otro ¿que balance 
hace?
Lo que valoro es que estamos 
sentando los pilares de lo que 
va a ser el Vilamarxant del fu-
turo. Hay proyectos que no ve-
rán la luz esta legislatura. Hay 
que mirar más allá de uno o dos 
años. Los proyectos a corto pla-
zo tienen que acabar. Estamos 
de paso, lo que tiene que quedar 
es el legado de nuestro trabajo. 
Hemos crecido en más de 2.000 
habitantes en cuatro años. Hay 
que pensar que nos hace falta 
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El pròxim dimecres, 9 d’oc-
tubre, per a commemorar el 
dia de la Comunitat Valencia-
na, l’Ajuntament ha preparat 
una gala que reconeixerà la 
tasca de les associacions i 
entitats culturals del poble 
que, a través del seu treball, 
contribueixen de manera ac-
tiva a la transmissió, protec-
ció i promoció de la cultura 
i els valors valencians. L’acte 
se celebrarà a les 19 hores a 
la Casa de la Cultura.

Gala d’Associacions 
9 d’Octubre

Arribada de ‘Cucharas 
contra el hambre’  
L’associació ‘Cucharas con-
tra el hambre’ ha traslladat la 
seua seu a Vilamarxant i s’ha 

-
ta Luís Moscardó Meliá per a 
continuar desenvolupant la 
seua obra solidària. L’alcalde 
de Vilamarxant, Héctor Troya-
no, ha rebut al seu despatx, a 
l’Ajuntament, Jaime Llorens,  
un dels membres de l’associa-
ció, per a donar-los la benvin-
guda al poble i donar suport al 
seu treball.

La regidoria d’Educació ha dut 
a terme el repartiment dels Xecs 
Escolars entre les famílies per a 
aquest curs escolar 2024-2025 
que va arrancar el passat 9 de 
setembre als centres escolars de 
la localitat. 

Enguany, a través d’aquesta 
campanya l’Ajuntament de Vi-
lamarxant ha repartit aproxi-
madament 1.500 xecs entre els 
xiquets i xiquetes del municipi.

Aquests xecs permeten que les 
famílies de Vilamarxant puguen 
comptar amb una ajuda extra 
per a fer front a les compres de 
material i equipament escolar 
del nou curs escolar, incentivant 
al mateix temps les compres als 
comerços de la localitat. 

Aquesta ajuda directa, segons 
apunten fonts municipals, bene-

municipi que estiga cursant des 
-

llerat i Cicles  Formatius.

Vilamarxant reparteix 
1.500 xecs escolars 
entre les famílies
L’AJUDA MUNICIPAL ESTÀ DESTINADA A LA 
COMPRA DE MATERIAL ESCOLAR PER AL 
NOU CURS ALS COMERÇOS LOCALS

Vilamarxant ha presentat el CEL (Centre d’Estudis Locals), un projecte impulsat des de la regidoria de 
Cultura que té com a objectiu investigar, promocionar i posar en valor el patrimoni i la cultura del poble. 
L’agrupació presidida per Julio Martínez compta amb un total de dotze persones que treballaran per a 

Presentació del Centre d’Estudis Locals (CEL)
FOTONOTICIA

REDACCIÓVILAMARXANT  

Julia Blanco Martí ha sigut triada 
Reina de les festes del pròxim any

L’Ajuntament de Vilamarxant, 
a través de la regidoria d’Obres 

de millora del cicle integral de 
l’aigua subvencionades per la 
Diputació de València dins del 
programa Reacciona 2022.

L’import de l’execució serà de 
122.687 euros, mentre que la 
subvenció atorgada per la corpo-
ració provincial a l’Ajuntament 
és de 70.000 euros.

L’actuació, segons expliquen 
des del consistori de Vilamar-
xant, ha consistit en la monito-
rització del sistema per a obtenir 
informació de cara a la millora 
continuada del sistema de pro-
veïment. 

Aquestes accions tenen per 
objectiu la millora del rendi-
ment hidràulic i el control de la 
qualitat de l’aigua i el monitorat-
ge i digitalització de les millores.

VILAMARXANT

L’Ajuntament conclou les obres de 
millora del cicle integral de l’aigua

triada Reina de les Festes del 
pròxim any 2025 després de la 
celebració d’una votació cele-
brada a l’Ajuntament de Vila-
marxant.

Héctor Troyano, alcalde de la 

localitat, i el regidor Miguel Na-
varro van estar presents durant 
la celebració de l’acte on es va 

fora la màxima representant de 
les festes de Vilamarxant durant 
el pròxim any.

CulturalAgenda

Vilamarxant

DISSABTE 5  D’OCTUBRE
11 A 12:30 HORES. TALLER INFANTIL 
‘COM ES FA UN CONTE IL·LUSTRAT?’. 
CENTRE CLUB DE CONVIVÈNCIA.
19 HORES. TRIBUT A NINO BRAVO. 
CASA DE LA CULTURA.
DIUMENGE 6  D’OCTUBRE
8:30 HORES. X MARXA SENDERISTA 
SOLDIÀRIA LES RODANES. AVDA DOS 
DE MAIG.
10:30 A 11:30 HORES. APRÉN A FER 
UN BARÒMETRE CASOLÀ. ALBERG 

BASSA BARRETA
DIVENDRES 11 D’OCTUBRE
19 HORAS. TALLER D’HISTÒRIA DE 
L’ART. CASA DE LA CULTURA. 
DISSABTE 12 D’OCTUBRE
7:20 HORAS. RUTA DEL MARBRE DE 
LA PEDRERA DEL REI. AVDA DOS DE 
MAIG.
DISSABTE 12 I 13 D’OCTUBRE
8 HORES. TIR I ARRASTRE. 
DIUMENGE 13 D’OCTUBRE
10:30 A 11:30 HORES. DIA DE 

L’AGRICULTOR I A PREPARAR L’HORT 
D’HIVERN. ALBERG BASSA BARRETA.
DIMARTS 15 D’OCTUBRE 
19:30 HORES. TALLER DE POESIA: 
JOSÉ INIESTA MAESTRO.
SEGON PIS DE LA CASA DE LA 
CULTURA.
DIUMENGE 20 D’OCTUBRE
10:30-11:30 HORES. RECICL-ART: 
ALBERG BASSA BARRETA.
DIMARTS 22 D’OCTUBRE
19 HORES. TALLER DE POESIA: 

OBRA I AUTOR GARCILASO DE LA 
VEGA. CASA DE LA CULTURA.
DIVENDRES 25 D’OCTUBRE 
20 HORES. PRESENTACIÓ DEL LLIBRE 
“GIRASOLES Y OTRAS ANALOGÍAS”. 
BIBLIOTECA MUNICIPAL. 
21 HORES. SOPAR SOLIDARI 
CONTRA EL CÀNCER. PAVELLÓ.
DIUMENGE 27 D’OCTUBRE
10:30 A 11:30 HORES. MEDICINA 
TRADICIONAL AMAZÒNICA. ALBERG 
BASSA BARRETA.
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Elhissouf y Domene, récord 
de la Pujada a la Montieleta 

Benaguasil ha vuelto a vivir una 
tarde mágica de running con la 
celebración de la Pujada Mon-
tieleta, una carrera que este año 
ha cumplido su XVII edición y 
en la que han  participado un to-
tal de 426 corredores. 

El pistoletazo de salida se dio 
a las 18:30 horas desde la Aveni-
da, transcurriendo la carrera por 

-
bano que llevó a los corredores 
hasta el Santuario de Montiel y 
por caminos de huerta para vol-
ver de nuevo a la Avenida, donde 
estaba situada también la meta.

El primer corredor a atrave-
sar la línea de meta fue Abdel-
majid Elhissouf, con un tiempo 
de 00.32:01, mientras que en la 
categoría femenina fue la atleta 
Laura Domene quién logró la 
primera posición con un tiempo 
de 00.37:36, consiguiendo am-
bos corredores batir el récord de 
la prueba incluida en el Circuito 
de la Diputació de València.

Respecto a los corredores lo-
cales, Javi Domínguez que mar-
có un tiempo de 00.36:38 y Cris-
tina Villarroya (00.51:31) fueron 
los primeros a atravesar la meta.

Ponen en circulación los bonos 
de compra en el comercio local

El Ayuntamiento de Benagua-
sil, a través de la concejalía de 
Promoción Económica y la aso-
ciación de empresarios, ha pre-
sentado la campaña de bonos 
comerciales dotada con 50.000 
euros. Esta iniciativa pondrá en 
circulación bonos por importe 
de 10, 20, 50 y 100 euros, que 
se podrán gastar en cualquier 
de los comercios, establecimien-
tos de hostelería, alimentación 
y de servicios adheridos. Los 
consumidores, en el momento 
de comprar los bonos pagarán 
el 50% de su valor nominativo, 
siente el otro 50% el importe de 
la subvención directa municipal.

Respecto a los establecimien-
tos participantes podrán adhe-
rirse todos los comercios del 
municipio y establecimientos 

-
mercados, casas de apuestas, 
gasolineras, quioscos, gestorías, 
agencias de seguros, notarías, 
despachos de abogados y cole-
gios. La formalización de las ad-
hesiones de los establecimientos 
será del 23 de septiembre al 20 
de octubre, mientras que para 
los consumidores los bonos es-
tarán disponibles del 1 al 20 de 
octubre o hasta agotar el crédito 
disponible.

El Ayuntamiento de Benaguasil 
ha presentado el nuevo servicio 
de recogida de residuos sólidos 
urbanos y limpieza viaria, tras 
la entrada en vigor de la adjudi-
cación del contrato a la empresa 
Fovasa Medioambiente. 

La concesión, que abarca los 
-

porte anual de 780.000 euros, 
incluye mejoras tanto en la in-
fraestructura como en los servi-
cios. La empresa ha asumido la 
responsabilidad de la recogida y 
transporte de los residuos muni-
cipales generados en Benagua-
sil, así como la limpieza de las 
vías y espacios públicos.

Entre las mejoras destaca el 
incremento de la frecuencia de 
recogida de restos de poda y jar-
dinería, y de residuos de la frac-
ción resto en todas las zonas del  
municipio. La limpieza viaria se 
prestará de lunes a sábado en 
horario de 6:30 horas a 20 ho-
ras a través de barrido mecánico 
y manual. Asimismo, se imple-
mentarán tres jornadas semana-
les de baldeo y riego, además de 

la limpieza de mobiliario urba-
no. Se ha asignado una cisterna 
de baldeo que acudirá al munici-
pio durante los tres días de bal-
deo semanal.

Entre estas mejoras se han im-
plementado sistemas de control 
y monitorización en tiempo real 
de los vehículos y rutas de reco-
gida, lo que asegura una optimi-
zación en los tiempos de trabajo.

Para cumplir con los nuevos 

y maquinaria. Entre los nuevos 
equipos se incluyen dos camio-
nes de carga trasera, uno de 
22m³ y otro de 7m³, una ba-
rredora de 4m³, una barredo-
ra eléctrica de 2m³, un camión 
de caja abierta y una furgoneta 
eléctrica. 

Estos vehículos no solo per-
mitirán una mayor capacidad 
de limpieza, sino que también 

en línea con el compromiso 
medioambiental del Consistorio.

Asimismo, se ha procedido a 
la renovación de todos los con-
tenedores de la fracción resto, 

que ahora están adaptados al 
sistema de recogida de carga 
trasera y equipados con sobre-
tapa, facilitando así el depósito 
de residuos por parte de los ve-
cinos. Además se ha incluido un 
servicio de limpieza de imborna-
les, para garantizar un manteni-
miento óptimo de las calles.

Para garantizar el correc-
to funcionamiento del servicio 
se cuenta con un equipo de 15 
profesionales, formado por un 
encargado, cinco conductores 
y nueve peones. Este equipo se 
encargará de realizar las labores 
de recogida y limpieza en todo el 
término, con un horario de lunes 
a sábado de 6:30 a 20 horas. 

La concejal del área, Patricia 
Merenciano, ha señalado que 

-
nen como objetivo mejorar el 
servicio y satisfacer las deman-
das en una cuestión tan impor-
tante como es la limpieza y reco-
gida de residuos, un servicio que 
no supondrá incremento alguno 
en la tasa de recogida de resi-
duos urbanos que repercute en 
la ciudadanía de Benaguasil”.

Nuevo servicio de recogida 
de residuos y limpieza viaria

EL AYUNTAMIENTO ADJUDICA A FOVASA EL CONTRATO DE 
CINCO AÑOS POR UN IMPORTE ANUAL DE 780.000 EUROS

REDACCIÓBENAGUASIL   

CulturalAgenda

Benaguasil

JUEVES 3 DE OCTUBRE
18 horas. Inauguración de 
dos exposiciones ‘Exposición 
Collage Art’ y ‘Exposición 
Fallera’ (hasta el14 de 
octubre).Centro de la Cultura.

VIERNES 4  DE OCTUBRE
18 horas. Reunión mensual 
del Club de Lectura ‘EL 
ADVERSARIO’ de Emmanuel 
Carrère. Biblioteca.

SÁBADO 5  DE OCTUBRE
Homenaje Falleras Mayores 
de la Comunidad Valenciana.
10 horas. Recepción en la 
Plaza Mayor.
11 horas. Firma en el 
yuntamiento y pasacalles.

12 horas. Auditorio.

DOMINGO 6  DE OCTUBRE
9:30 horas. Día de la Bici. 
Avenida.
19 horas. Teatro para 
adultos del Cuadro Artístico 
de Vilamarxant “Róbame 
esta noche”. Auditorio.

MARTES 8 DE OCTUBRE
18 horas. Taller de vidrieras 
con motivo del 9 de Octubre.

MIÉRCOLES 9  DE 
OCTUBRE
11 a 13 horas y de 17 a 19 
horas. Actividades Infantiles 
en la Avenida de Montiel
Paella Gigante y Baile con 

merienda. Centro de los 
Jubilados.

SÁBADO 11 DE OCTUBRE
19 horas. Concierto del 
Palau de les Arts de Piano con 
coro. Auditorio.

LUNES 14  DE OCTUBRE
Exposición especial de 
escritoras olvidadas.

SÁBADO 19 DE OCTUBRE
Presentación Junta Local 
Fallera de Benaguasil. 
Auditorio.

MIÉRCOLES 23 DE 
OCTUBRE
18 horas. Taller de 

‘Bibliodetectives’ en la 
Biblioteca.

VIERNES 25 DE OCTUBRE
18 horas. Taller de Mandalas. 
Biblioteca.

SÁBADO 26 DE OCTUBRE
18:30 horas. Teatro Familiar 
‘Magia de la mente. Creer 
es Poder’ de Toni Bright. 
Auditorio

 JUEVES 31 DE OCTUBRE
17:30 horas. Talleres 
de Photocall terrorífico, 
Gymkhana terrorífica y truco 
o trato. Biblioteca. 
18:30 horas. Actividades 
infantiles de Halloween. 
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Riba-roja entrega 1.800 bons de 
65 euros per a la tornada al col·le
L’Ajuntament de Riba-roja de 
Túria ha entregat a les famílies 
amb xiquets, especialment en 
Educació Infantil, Primària i 
Secundària, 1.800 targetes amb 
un valor de 65 euros que pot ser 
utilitzada en la compra de mate-
rial escolar als 36 establiments 
locals adherits a la campanya 

El nou “Bono Torna al Col·le 
amb el Comerç de Riba-roja” 
substitueix  l’antic “col·le xec”. 

L’usuari que realitze una com-
pra al comerç presentarà el seu 
val per valor de 65 euros per 

al seu bescanvi. L’establiment 
passarà el bo en format de tar-
geta bancària prepagament pel 
datàfon. Si l’import de la com-
pra en l’establiment excedira de 
l’import d’aquest, el client haurà 
d’abonar l’excés mitjançant 
qualsevol mètode de pagament 
admés a l’establiment.

A més, segons fonts munici-
pals, la utilització del bo serà 
compatible amb qualsevol mena 
de descompte, oferta o rebaixa 
disponible a l’establiment co-
mercial per al producte que es 
desitge adquirir

El Trinquet Municipal El Rullo de Riba-roja ha sigut testimoni 

razona’ de pilota valenciana femení, on l’equip blau, format per Ana 

contra l’equip roig, integrat per Aina, Amparo i Isabel.

Gran èxit del primer Trofeu 
Elisa Tarazona de pilota femení

FOTONOTICIA

La inversió de més d’11 milions 
d’euros en l’abocador de Basseta 
Blanca obri una nova oportuni-
tat per a la instal·lació d’un parc 
d’energies renovables i netes, 
a partir de fonts com la solar, 
l’eòlica o hidroelèctrica. Es trac-
ta de la major inversió realitzada 
a Riba-roja per a recuperar una 
de les zones més degradades.

Aquesta instal·lació va arre-
plegar els residus de l’àrea me-
tropolitana de València des de 
1986 a 1996 i s’estima que pu-
guen haver-hi enterrades més de 
tres milions de tones de residus, 
fonamentalment sòlids urbans. 
Basseta Blanca va ser clausura-

el 1996 per un procediment ju-
dicial.

Des que s’iniciaren els treballs 
al març de 2023, l’aspecte de 
Basseta Blanca ha canviat nota-
blement, gràcies al pla de sege-
llament i restauració aprovat pel 
govern del Botànic el 2016. L’al-

calde Robert Raga ha comprovat 
in situ els avanços sobre les 22 
hectàrees de terreny, en les quals 
s’ha treballat amb demolicions, 
condicionament del terreny, 
talussos i drenatge de lixiviats. 
L’obra es troba en les últimes 
dues fases. Després dels treballs 
de neteja i reforç i conformació 
de talussos, es va realitzar la im-
permeabilització a través de la 

instal·lació de geotèxtils, per a 
afavorir el drenatge i geomalles 
per a reforçar el terreny. Més 
de la mitat de l’abocador està ja 
acabat. L’última fase consistirà a 
establir les línies de drenatge, les 
instal·lacions elèctriques i la re-
collida de gasos, per al que s’ha 
previst una xarxa amb una torxa. 

obres serà al juny del 2025. 

La restauració de Basseta 
Blanca acabarà el 2025
EL SEGELLAMENT DE L’ABOCADOR OBRI L’OPORTUNITAT A LA 
PRODUCCIÓ D’ENERGIES NETES I RENOVABLES AL MUNICIPI

REDACCIÓRIBA-ROJA DE TÚRIA

El ple ha donat llum verda al 
projecte de construcció del nou 
accés a l’A3 -enllaç Godelleta- 
redactat per Vielca Enginyers 
S.A. Es tracta de l’aprovació 

nova via que permetrà descon-
gestionar la principal eixida de 
l’àrea industrial a l’A3. Aquest 
és un dels projectes de major re-
percussió per al municipi, ja que 
permetrà alleujar les retencions 
que pateixen els treballadors de 
l’àrea industrial, en la qual hi ha 
més de 1.200 empreses. Al vol-

tant de 8.000 vehicles, el 60% 
dels quals són transport pesat de 
mercaderies i el 40% restant es 
distribueix entre repartiments 
i turismes i passen diàriament 
per aquest punt. Els veïns de La 
Reva pateixen les molèsties de 
l’excessiu trànsit en les hores 
punta.

Després de resoldre les al·le-
gacions presentades durant el 
procés d’informació pública s’ha 
donat el vistiplau per part del 
Ministeri de Foment al projecte 
que data de l’any 2008.

Les obres consistiran en la 
remodelació de l’actual inter-
secció entre l’A3 i la CV-424, 
mitjançant la seua conversió en 
glorieta amb accés prioritari al 
polígon i se duplicarà el carril de 
desacceleració de l’A3 i amplia-
ció de l’estructura de l’A3 sobre 
la Rambla de Poyo.

pressupost de 5.755.260,64 eu-
ros més IVA, la qual cosa puja a 
un total de 6.963.865,37 euros i 
un termini d’execució de dotze 
mesos.

Llum verda al projecte del nou 
accés del polígon de Mas de Baló

VISITA A L’ABOCADOR DE BASSETA BLANCA.
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L’Ajuntament de L’Eliana ha 
presentat el programa d’acti-
vitats dissenyat per a comme-
morar el 9 d’Octubre, Dia de la 
Comunitat Valenciana. Per a  
commemorar aquesta jornada 

una àmplia oferta cultural, fes-
tiva i esportiva que convida els 
veïns i els visitants a participar 
i gaudir de les tradicions valen-
cianes.

El programa, que inclou pro-
postes per a totes les edats, ha 
sigut dissenyat per a ressaltar els 
valors i la identitat cultural va-
lenciana. Des d’esdeveniments 
culturals, com a espectacles tea-

pròxim dimecres estarà replet 
d’entreteniment en diferents 
punts del municipi. 

Durant l’acte de presentació es 
va destacar la importància de ce-
lebrar aquest dia amb una pro-
gramació diversa que permeta a 
tots els públics sentir-se repre-
sentats i gaudir en comunitat. 

A més, els representants mu-

nicipals van subratllar l’esforç 
del consistori per oferir una 
agenda que conjugue cultura, 
esport i diversió en un ambient 
familiar i pròxim.

Enguany, el 9 d’Octubre a 
L’Eliana comptarà amb la par-
ticipació de diferents associa-
cions locals, la qual cosa reforça 
el compromís del municipi amb 

el teixit social i cultural de la lo-
calitat. 

Una de les cites obligades del 
9 d’Octubre és el Cliclopasseig, 
que enguany compleix 36 edi-
cions. El recorregut s’iniciarà 
a la plaça d’Europa a les 12 del 
migdia. De vesprada es dispu-
tarà una partida de pilota valen-
ciana al carrer Santa Teresa a 
partir de les 17 hores.

Al mateix temps se celebrarà 
la Fierta amb tallers, fotoreclam 
i la participació d’associacions.

L’APLAE oferirá l’actuació 
teatral ‘Cançò de la Lluna’ a la 
plaza del País Valencià a patir 
de les 17.40 hores i a les 19 hores 
tindrà lloc el concert ‘La Glups 
Band’ amb música en directe.

El tancament de la jornada 
festiva estarà marcat per un es-

posarà el fermall d’or a un dia 
carregat d’emoció i activitats.

L’Ajuntament convida totes 
les persones que ho desitgen a 
unir-se a aquesta celebració que 
simbolitza l’orgull de ser valen-
cians i que promet ser, una vega-
da més, un èxit de participació..

L’AJUNTAMENT DE L’ELIANA PRESENTA EL PROGRAMA D’ACTES PER 
A CELEBRAR EL DIA DE LA COMUNITAT VALENCIANA 

Teatre, concerts i esport per 
a celebrar el 9 d’Octubre

REDACCIÓL’ELIANA 

Sant Donís: el Dia dels Enamorats a la 
valenciana, una tradició en Comes Pastisseria

A la Pastisseria Comes de l’Elia-
na, celebren Sant Donís, el dia 
dels enamorats valencians, des 
de l’any 1982. Aquesta tradició 
local és l’autèntic homenatge 
a l’amor que fan des de Comes 
Pastisseria i Forn, i una festivi-
tat que viuen amb passió des de 
fa 36 anys.

Aquesta “Mocadorà” és única 
perquè a Comes elaboren més  

d’una vintena de tipus de frui-
tes de massapà, cadascuna feta 
a mà amb dedicació, a més de 
les tradicionals piuleta i tronaor, 
elements que són tot un símbol. 

Els massapans representen la 
riquesa de l’horta valenciana i 
són artesanals, embolicats amb 
cura en un mocador típic per a 
regalar-los a eixa persona espe-
cial.

“ UNA DE LES 
CITES OBLIGADES 
DE LA JORNADA 
FESTIVA ÉS EL 
CLICLOPASSEIG, 
QUE ENGUANY 
COMPLEIX 36 
EDICIONS AMB UN 
RECORREGUT QUE 
S’INICIARÀ A LA 
PLAÇA D’EUROPA
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Riba-roja de Túria se suma a los 
tradicionales festejos con motivo 
de la festividad del 9 d’octubre, 
Día de la Comunidad Valencia-
na, con un completo programa 
de actividades que se desarro-
llarán del 5 al 9 de octubre, en 
el están previstos eventos cultu-
rales, musicales y deportivo con 
una propuesta abierta y variada 
para todos los públicos.

El sábado 5 de octubre, el Au-
ditorio Municipal acogerá en su 
quinta edición el Cicle Bandístic 
“Ara sona Riba-roja”, un home-
naje a la música de banda, que 
alude a la importancia y a la im-
pronta que la música tiene den-
tro de la cultura local de cada 
pueblo y ciudad. Una propuesta 
cultural promovida por el Ayun-
tamiento de Riba-roja de Túria, 
organizada y coordinada por la 
Unión Musical de Riba-roja de 
Túria. En esta ocasión partici-
parán tres reconocidas bandas: 
la Unión Musical de Yátova, la 
Sociedad Unión Musical de So-
neja y la Banda Simfònica Unió 
Musical de Riba-roja de Túria.  
A partir de las 18 horas, las ban-

Municipal donde ofrecerán un 
concierto gratuito a las 19:00 
horas. 

Festival Sis Cordes
El martes 8 de octubre, se podrá 
disfrutar del Festival de Guitarra 
Siscordes, que se celebrará en La 
Cebera a las 20:00 horas. Este 
festival organizado por la asocia-
ción local Riba-rock en colabo-
ración con el consistorio,  con-
tará con las actuaciones de los 
grupos Epi y Blues, Helen Helen 
y Deaf Devils, garantizando una 
noche de música en directo y 
una mezcla de estilos genuinos. 
Un evento dedicado a la música 
en directo con un enfoque espe-
cial en la guitarra, tanto eléctrica 
como española o acústica.

Con una trayectoria marcada 
por la presencia de grandes mú-
sicos como Buddy Withington, 
Al Dual, Raimundo Amador, 
Santi Campillo y Susan Santos, 
el festival brinda una ocasión 
perfecta para acercarse al mun-
do de la guitarra disfrutando de 
la música en directo de artistas 
de renombre.

El miércoles 9 de octubre, Día 

de la Comunidad Valenciana, la 
jornada comenzará con el tradi-

de Honor municipal a las 10:30 
horas por parte de las Falleras 
Mayores de Riba-roja de Túria, 
Beatriz Martín Sanz y Marta 
Ruiz Sánchez. A las 11:00 horas, 
tendrá lugar la “Baixada de la 
Reial Senyera” y el discurso ins-
titucional a cargo de la reconoci-

cada en Valencia recientemente 
ganadora del  XXIII Premio In-
ternacional de Poesía León Fe-
lipe, Mar Busquets Mataix. A 

continuación, se celebrará la 
tradicional procesión cívica, 
por las calles 9 d’ octubre, Plaça 
Constitució, calle Rei En Jaume 
y calle Mayor, que contará con 
la participación de los Gegants 
i cabuts de “Els Bessons”, la As-
sociació Cultural “Del corral i del 
carrer”, la Associació Cultural 
Valçaina, las Fallas de Riba-roja 
de Túria, la Junta Local Fallera, 
la Corporación Municipal y la 
Banda Simfònica Unió Musical 
de Riba-roja.

en la Plaça de l’Ajuntament, los 

asistentes podrán disfrutar de 
una dansà tradicional, seguido 
de una degustación de la tradi-
cional “mocadorà”, a cargo de 
Fadrins 2025. Para concluir el 
acto, y tras la subida de la Reial 
Senyera, habrá un espectáculo 

del Ayuntamiento. 
Además, la jornada incluirá 

eventos deportivos tradiciona-
les, como una partida de galo-
txa, que se celebrará en el Carrer 
Bodeguetes a las 12:30 horas en 
el marco del Trofeu 9 d’Octubre. 
Los amantes del deportes valen-

ciano también podrán disfrutar 
de una partida d’Escala i Corda 
de Professionals, programada 
para las 18:00 horas en el Trin-
quet Municipal El Rullo donde 
se medirán Carlos ‘Puma’ y Gui-
llem Palau vs Mario i Santi.

El alcalde de Riba-roja de 
Túria, Robert Raga ha invitado 
a todos los ribarogeros y riba-
rogeras a vivir intensamente la 

“es una forma lúdica y festiva 
de rememorar nuestras raíces y  
tradiciones; nuestro nacimiento 
como pueblo valenciano”.

Riba-roja llena sus calles de música tradicional 
y danses valencianes en el Día de la Comunitat
EL TRINQUET MUNICIPAL EL RULLO ACOGERÁ A LAS 18 HORAS EL TROFEO DE PILOTA 
VALENCIANA 9 D’ OCTUBRE Y EL CARRER BODEGUETES UNA PARTIDA DE GALOTXA

REDACCIÓRIBA-ROJA DE TÚRIA
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La Diputació de València ha pre-
sentat la seua programació per 
a celebrar el 9 d’Octubre. En un 
acte a la plaça Manises, la cor-
poració ha posat en relleu els 
dos protagonistes del Dia de la 
Comunitat Valencina: Jaume I i 
el poble valencià. Com a part de 
l’esdeveniment, el president de 
la Diputació, Vicent Mompó, ha 
interactuat amb l’holograma del 
Rei Jaume I.

Amb aquest simbòlic retroba-
ment entre el fundador del Reg-

ne de València i els valencians, 
la Diputació inicia un progra-
ma d’activitats que es desen-
voluparà baix el lema “Càntics 
d’amor, himnes de pau”. La 
campanya, que evoca els valors 
d’unitat i convivència, s’articula 
entorn del símbol del cercle, que 
representa la unió del poble va-
lencià.

La programació es desenvolu-
parà entre el 3 i el 14 d’octubre, 
dates en les quals estarà oberta 
l’exposició ‘El 9 d’Octubre, la 
nostra festa’ a la Sala de Reines 

de la corporació provincial. Els 
dies 4 (17-21 hores), 5 i 6 d’octu-
bre (10-14 i 17-21 hores) la plaça 

cis i activitats medievals.
La Real Senyera de Blasco 

Ibáñez, l’ensenya que va cobrir 
el fèretre de l’escriptor en el seu 
trasllat des de França, podrà 
visitar-se entre el 4 i el 13 d’oc-
tubre (10-14 i 16-20, menys els 
matins del 8 i 9 d’octubre) al 
Saló de Plens de la Diputació.

El dilluns 7, a les 18 hores, està 
programada l’activitat ‘Sona la 

música’, una concentració de 
més de 250 músics de banda que 
interpretaran peces com El Cant 
del Valencià o l’Himne Regional, 
amb la batuta del mestre Juan 
José Navarro.

Per al dimarts 8 (13 hores) 
queden la presentació del vídeo 
‘El Cant d’Estil Valencià’amb 
l’actuació de Xavier de Bétera i 
Marisé de Montolivet al Pati dels 
Scala. I el Cercavila de les Co-
marques (18.00 hores), que dis-
correrà entre el carrer Serrans i 
la plaça Manises.

BAIX EL LEMA ‘CÀNTICS D’AMOR, HIMNES DE PAU’, LA DIPUTACIÓ DE VALÈNCIA OFEREIX 
UN MERCAT MEDIEVAL, ‘SONA LA MÚSICA’ I EL CERCAVILA DE LES COMARQUES

REDACCIÓVALÈNCIA  

La Generalitat premia 
a Miguel Falomir
L’Alta Distinció de la Generali-
tat ha recaigut en la historiadora 
María Desamparados Cabanes. 
Els equips d’extinció d’incendis, 
emergències i protecció civil que 
van participar en l’incendi de 
Campanar, amb menció espe-
cial al conserge, Julián García, 
rebran la Distinció de la Gene-
ralitat. Així mateix, es distingeix 
José Manuel García-Margallo 
(Distinció Joan Lluís Vives); 
Paco Torreblanca (Ambaixador 
de la Comunitat Valenciana); i 
l’investigador de Ciències de la 
Terra Luis Guanter (Distinció el 

al Mèrit cultural són per al direc-
tor del Museu del Prado, Miguel 
Falomir; la productora María 
Zamora; l’Associació Arrels del 
Regne de València; i l’autor de 
Paquito el Xocolater Gustavo 
Pascual; Ferran Torrent rebrà el 
Premi de les Lletres.

El València Club d’Hoquei i 
els medallistes Olímpics i Parao-
límpics rebran les Distincions al 
mèrit esportiu; les Distincions 
al mèrit empresarial i social són 
per a Honibas i CaixaLaVall; i la 
Distinció per accions en favor de 
la igualtat per a Afanias i la Fe-
deració de Famílies Nombroses.

VALÈNCIA

Carlos Mazón rep 
la ‘mocadorà’ del 
Gremi de Forners

El president de la Generalitat 
Valenciana, Carlos Mazón, ha 
rebut al Palau de la Generalitat 
la tradicional mocadorà, amb 
motiu de la festivitat de Sant 
Donís, de mans del vicepresi-
dent del Gremi de Forners i Pas-
tissers de València, Enric Canet.  
L’acte es va celebrar el passat 1 
d’octubre i hi van estar presents 
tambè la secretària general de 
l’entitat, Laura de Juan Amorós i 
el membre de la Junta Directiva, 

FOTONOTICIA

Modernitat i tradició entorn 
del llegat de Jaume I
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El Ayuntamiento de Bétera, 
a través de la concejalía de 
Seguridad Ciudadana, ha do-
tado con 10 nuevos chalecos 
antibala -cinco de hombre y 
cinco de mujer- a los agentes 
de la Policía Local. El cuerpo 
municipal cuenta, tras la ad-
quisición de estas diez nue-
vas piezas de protección, ya 
con un total de 54 chalecos 
antibala.

Nuevos chalecos 
antibala para la 
Policía Local

El Mes del Mayor 
programa actividades 
a lo largo de octubre
El Ayuntamiento de Bétera ha 
lanzado un programa de activi-
dades por el Día Internacional 
de las Personas de Edad a lo 
largo del mes de octubre. El 16 
de octubre de 17 a 19:30 ho-
ras, mayores, jóvenes y niños se 
pondrán frente a los fogones. 
El 21 de octubre se ha organi-
zado de 17 a 19 horas el ‘Taller 
Intergeneracional de Artetera-
pia’ dirigido a niños a patir de 

El Ayuntamiento 
lidera con la Aljama 
el FOLKEU 
Con el objetivo de mantener 
vivas las tradiciones y conec-
tarlas con un público inter-
nacional más amplio, nace el 
proyecto europeo FOLKEU 
(Fostering Local Knowledge 
and European Unity). Como 
socios del Ayuntamiento de 
Bétera participan los munici-
pios europeros de St Pol de 
Léon (Francia) Canazei (Italia) 
y Beloeil (Bélgica).

Comienzan las obras en la 
rotonda de ‘Bétera Poble Coeter’

BÉTERA

Bétera celebra 
el Día de la 
Policía Local

FOTONOTICIA

Avanzan a buen ritmo 
las obras del Espai 
Jove i d’Igualtat 
A FINAL DE ESTE AÑO LAS OBRAS DEL 
NUEVO EDIFICIO MUNICIPAL ESTARÁN 
EJECUTADAS EN UN 50 POR CIENTO

REDACCIÓBÉTERA 

ESTADO DE LAS OBRAS DEL NUEVO ESPAI JOVE I D’IGUALTAT.

12 años quienes, junto a los 
mayores, experimentarán el 
proceso creativo y artístico. 
El jueves 31 de 10 a 11 horas 

rá el ‘Taller Intergeneracional 

de los más jóvenes introdu-
cirán a los más mayores en 
el aprendizaje interactivo. El 

próximo 25 de octubre en 
la Casa de la Cultura con el 
acto de clausura y las Bodas 
de Oro de los matrimonios 
del municipio que celebran 
este años el medio siglo de 
casados.



Avança la depuradora per a 
Olocau, Bétera, Serra i la Pobla
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CAMP DE TÚRIA

Nàquera se niega 
a instalar un punto 
violeta en las fiestas 
EL AYUNTAMIENTO GOBERNADO POR 
VOX Y EL PP HABILITA EN UNA CARPA 
UN PUNTO VECINAL DE SEGURIDAD

REDACCIÓNÀQUERA

PUNTO VECINAL DE SEGURIDAD.

Aqualia dispone de un servicio de 
avisos SMS para averías o incidencias

LLÍRIA
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REDACCIÓSERRRA
Serra ha estat seleccionat per 
competir com a poble més bonic 
de la Comunitat Valenciana al 
costat d’altres 29 municipis en el 
concurs que organitza l’aplicació 
España Turismo. Les votacions 

Per poder votar i triar entre 
els municipis que hi participen 
has de descarregar-te l’aplicació 
mòbil España Turismo. Accedir 
a l’apartat votació del poble més 
bonic de la Comunitat Valen-
ciana i quan arribes a l’opció de 
Serra, prémer sobre la icona de 
la mà perquè es contabilitze co-
rrectament.

“Des de l’àrea de turisme tre-
ballem per donar a conéixer, 
promocionar i posicionar el 
nostre poble com a municipi tu-
rístic d’interior” manifesta l’al-
caldessa, Alicia Tusón. “Aquest 
concurs, sens dubte, ens ajudarà 
també a promocionar Serra, per 
això vos animem que voteu Se-
rra com a poble més bonic de la 
Comunitat Valenciana”.

En aquest procés de selec-
ció s’ha valorat no solament la 
presència d’elements destacats 
en els nuclis antics de les loca-
litats triades, sinó també la pe-
culiaritat de l’entorn natural que 
rodeja els pobles aspirants. El 

concurs de l’app mòbil vol po-
tenciar el turisme a la Comunitat 
Valenciana. El municipi, encla-
vat al cor de la Serra Calderona, 
competeix amb altres 29 pobles 

de València, Castelló i Alacant 
per ser un dels pobles més bo-
nics de la Comunitat Valenciana. 
Les quatre localitats més vota-
des passaran a la fase nacional.

Serra aspira a ser el 
poble més bonic de la 
Comunitat Valenciana
EL MUNICIPI DE LA CALDERONA 
PARTICIPA EN UN CONCURS AMB 
ALTRES 29 LOCALITATS VALENCIANES

El paratriatleta de Serra Héctor Català ha tornat a pujar al pòdium en una cita internacional, aconse-
guint la tercera posició al Campionat Europeu de Para Triatló. Portava des de l’any 2021 sense aconse-
guir una medalla en un Europeu, però desprès l’avaria que li va impedir aspirar a una medalla als Jocs 
Paraolímpics de París el seu treball constant va donar fruit el 22 de setembre a Vichy (França).

Héctor Catalá es penja el bronze en l’Europeu
FOTONOTICIA

SERRA

L’Ajuntament de Serra amplia 
l’horari de les escoles matineres

La conciliació de les vides fami-
liars i laborals dona un pas més 
enllà a Serra amb l’ampliació de 
l’horari del servei municipal de 
l’escola matinera al col·legi Sant 
Josep. Des de les 7 del matí les 
famílies poden fer ús d’aquest 
servei. L’horari passa a ser de 
7 a 9 del matí durant els mesos 
de setembre i juliol i de 7 a 9:30 

d’octubre a maig. El servei tam-
bé s’ofereix de vesprada i des de 
les 8 del matí a l’escoleta infan-
til municipal. Un servei utilitzat 
per un gran nombre de xiquets 
i que és una ferramenta de con-
ciliació familiar, ja que facilita 
poder compaginar l’horari esco-
lar amb la jornada laboral de les 
famílies.

Tonen les jornades gastronòmiques 
de Carabassa del 19 al 27 d’octubre
Del 19 al 27 d’octubre tornen a 
Serra les jornades gastronòmi-
ques ‘Carabassa: tradició i inno-
vació’. En aquesta tercera edició 
se celebrarà el Concurs nacional 
d’olla amb carabassa Vicente 
Granero-Vila de Serra el 21 d’oc-

el concurs popular d’olla amb 
carabassa, el concurs de decora-
ció de carabasses i la degustació 
de productes elaborats amb ca-
rabassa.

Al llarg de les jornades gastro-
nómiques hi haurà desgustació 
en restaurants i comerço

FOTO PANORÀMICA DE SERRA.

CulturalAgenda

Serra

DIMECRES 9 OCTUBRE 
12 hores. Concert SM La 
Primitiva i Unió Musical. Casa 
de la Cultura. 
18 hores. Jocs tradicionals 
valencians. PLAÇA S.M. La 
Primitiva. 
DIVENDRES 11 OCTUBRE 
19 hores. Presentació llibre: 
Més subtileses renaixentistes 
valencianes a colp d’ull,  
d’Albert Ferrer. Biblioteca 
Municipal.
DISSABTE 12 OCTUBRE.
9:30 hores. Ruta al castell 
amb viatge sonor. Oficina de 
Turisme. Inscripció prèvia.  
DILLUNS 14 OCTUBRE 
19 hores. Club de lectura. 
Biblioteca Muncipal. 
DIMARTS 15 OCTUBRE
17:30 hores. Peque club de 

lectura. Biblioteca Municipal. 
DIVENDRES 18 OCTUBRE
18:30 hores. Narració per a 
públic adult amb Eva Andújar. 
Local Municipal urbanització 
Torre de Portaceli. 
DISSABTE 19 OCTUBRE
19 hores. Les mil i una nit 
amb Anna Mira. Espai d’Art. 
Espectacle de narració i 
dansa. Casa de la Cultura. 
DISSABTE 26 OCTUBRE
18 hores. Contes de 
monstres tan nostres. 
Públic familiar. Plaça S.M. La 
Primitiva. 
DIUMENGE 27 OCTUBRE
Esports: Trail Castell de 
Serra.
DIMARTS 29 OCTUBRE
17:30 hores. Peque club de 
lectura. Biblioteca Municipal. 

DISSABTE 5 OCTUBRE
19 hores. Nua. Narració 
oral per a persones adultes 
ambSherezade Barjalí. Biblioteca 
Municipal. 
DIMARTS 8 OCTUBRE
17:30 hores. Contacontes 
per a públic familiar. Amb Felip 
Kervarec. Biblioteca Municipal.  
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REDACCIÓMARINES  

El Centro de Formación de 
Personas Adultas inicia el curso

Marines ha comenzado el mes 
de octubre con nuevas activi-
dades en su Centro Público de 
Formación de Personas Adultas 
Municipal. Para este curso son 
cerca de 200 las personas inscri-
tas en las diferentes enseñanzas 
ofertadas. 

Actividades deportivas des-
de yoga terapéutico o pilates, 
así como enseñanzas artísticas, 
como cerámica o manualidades, 
tienen cabida en este espacio. 
Además, se ofrecen cursos de 
alfabetización, preparación para 
pruebas libres de Graduado de 
Secundaria y enseñanza de la 
lengua valenciana. Son todas 
actividades pensadas para un 

público adulto. Este año, se in-
corpora la actividad de la ‘Mar-
cha Nórdica’, una modalidad de 
caminata que cuenta con nume-

de la frecuencia cardíaca, la to-
-

po y la reducción del impacto en 
las articulaciones. 

Según Lola Celda, alcaldesa de 
Marines, es “una actividad que 
pretendemos que el vecindario 
de Marines la integre en sus ru-
tinas semanales para conseguir 
una vida más saludable”. 

El 15 y el 21 de octubre a las 18 
horas se realizarán sendos talle-
res con salida desde la Plaza del 
Ayuntamiento.

El Ayuntamiento de Marines 
-

to de urbanización para la cons-
trucción de viviendas en su casco 
urbano, que irán acompañadas 
además de una carga impor-
tante de cesión de zonas verdes, 
viales y dotacional educativo. Se 

que ha transformado suelo rús-
tico en urbanizable, una petición 

suelo que viene realizándose a 
Conselleria desde 2016 con el 

suelo urbanizable. En la zona de 
la Avenida de la Diputación, se 
prevé construir un máximo de 
80 parcelas para unifamiliares, 
además de un 70% del espacio 
en suelo dotacional, como calles, 
zonas verdes y zonas infantiles.

Este proyecto contempla ade-
más la creación de la parcela 
dotacional educativa para poder 
iniciar los trámites con la Con-
selleria de Educación y ampliar 
el colegio Castillo del Real.  Se-
gún Lola Celda, alcaldesa de 
Marines, “Es muy importante 
conseguir esta acción, dado el 
volumen poblacional con el que 

contamos. Necesitamos unas 
instalaciones educativas que cu-
bran nuestras necesidades. La 
falta de suelo y la necesidad de 
ampliar el colegio son los prin-
cipales motivos que han llevado 
a este equipo de gobierno a an-
ticiparse al PGOU, que se está 
tramitando”. Las obras comen-
zarán las próximas semanas.

Marines construirá 
nuevas viviendas 
en el casco urbano

MARINES

EL PROYECTO PREVÉ EDIFICAR UN MÁXIMO 
DE 80 PARCELAS PARA UNIFAMILIARES
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Devoció a la Verge del Rosari amb la tradicional Ofrena de Flors
FOTONOTICIA

OLOCAU

Olocau celebra el 9 d’Octubre 
amb literatura, música i esport

Desbloquegen el parc 
d’emergències d’Olocau
LA GENERALITAT HA REPRÉS EL PROJECTE I JA HI HA UNA PARTIDA 
PRESSUPOSTÀRIA PER A L’INICI DE LA SEUA CONSTRUCCIÓ

REDACCIÓOLOCAU

REUNIÓN CON EL DIRECTOR GENERAL DE EMERGENCIAS.

Éxit de les rutes 
inclusives de 
setembre a la Serra 
Calderona
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Francisco Javier Falomir ha 
pres possessió del càrrec de 
regidor de l’Ajuntament de 
Llíria en la sessió plenària de 
setembre. El nou represen-
tant municipal formarà part 
del grup del PP en substitució 
del ja exregidor José Miguel 
Maicas, qui va renunciar a la 
seua acta per motius profes-
sionals. Aquest és el primer 
relleu en la corporació muni-
cipal en aquesta legislatura.

Francisco Javier 
Falomir, nou 
regidor del Partit 
Popular de Llíria

BENISSANÓ

Benissanó ha tornat a demostrar 
el seu compromís solidari amb 
la lluita contra el càncer amb un 
nou rècord de participació i re-
captació en la marxa 4K que va 
reunir més de 400 persones. 

La marxa a peu “no competiti-
va” de 4 Km del passat diumenge 
22 de setembre arrancà des de la 
porta del Castell i comptà amb 
la participació de gent de totes 
les edats del mateix municipi i 
de fora d’ell que varen recòrrer 
alguns dels carrers i voltants de 
Benissanó on als assistents els 
esperava fruita i aigua prepa-
rada per la Junta Local contra 
el Càncer, organitzadora de tot 
aquest esdeveniment solidari. 

En aquesta edició, es van re-
captar 3.000 euros sols en la 
venda de dorsals que es destina-
ran íntegrament a estudis i tre-
balls de prevenció i investigació 
en la recerca de noves teràpies 
contra el càncer. A més, la Junta 
Local recaptà més de 2.600 eu-
ros en la venda de samarretes, 
quantitat destinada a l’AECC. 

En total la Junta local de Be-
nissanó aportarà, en esta oca-
sió, més de 5.600 euros, tot un 
rècord de recaptació que dobla a 
l’aportació feta l’any passat.

Conxa Enguídanos, presidenta 
de la Junta local contra el càncer 
de Benissanó, es mostrà exultant 
per la implicació i solidaritat que 
un any més, ha demostrat el po-
ble de Benissanó i pel treball de 
totes les seues companyes de la 
junta local. “La solidaritat dels 
centenars de veïnes i veïns que 
han participat en la marxa de 
hui ens fa sentir molt orgullo-
ses i amb més ànim que mai, a 

continuar treballant de valent en 
esta lluita contra el càncer”. 

Enguídanos també tingué pa-
raules d’agraïment cap a l’Ajun-
tament de Benissanó, institu-
cions, col·lectius, col·laboradors 
i teixit empresarial del municipi 
de Camp de Túria que sempre 
s’han mostrat receptius a col·la-
borar en tot allò que se’ls ha de-
manat des de la Junta Local con-
tra el càncer”.

REDACCIÓBENISSANÓ

BENISSANÓ HA RECAPTAT UN TOTAL DE 5.600 EUROS A 
TRAVÉS DE LA VENDA DE DORSALS I SAMARRETES SOLIDÀRIES

Rècord de la marxa 
contra el cáncer

El Centro Social acull la xarrada sobre la 
importància de les voluntats anticipades
Al Centre Social de Benissanó 
l’associació valenciana del dret 
a morir dignament (dmd) oferí 
una xarrada sobre la importàn-
cia dels documents de voluntats 
anticipades i de la llei aprovada 
de morir dignament, coneguda 
com la llei de l’eutanàsia. 

Bárbara Gascó, veïna de Be-
nissanó i sòcia de dmd i Maria 
José Alemany, presidenta de 
l’associació resolgueren els dub-
tes de tots els assistents a l’acte 
sobre la importància de les vo-
luntats anticipades davant de si-
tuacions i decisions que s’han de 
prendre en moments difícils. Al 
mateix acte també es va parlar 
sobre la nova llei de morir amb 
dignitat i dels drets que com a 

ciutadans tenim. L’acte despertà 
la curiositat del públic assistent, 
prova d’això foren les múltiples 
preguntes formulades a les dues 
ponents una volta acabaren les 
seues exposicions. 

Marisol Ferrando, regidora de 
l’àrea encarregada de l’organit-
zació de les xarrades, mostrà la 
seua satisfacció per l’interés que 
despertà el tema entre el públic. 
La edil declarà que “allò que 
acabem d’escoltar en aquest acte 
són sobre situacions complica-
des i difícils, que més del que 
pensem, hem d’afrontar en la 
vida. Per tant, està molt bé tin-
dre tota la informació al nostre 
abast per a poder fer ús d’ella si 
així ho considerem”.

MEMBRES DE LA JUNTA LOCAL CONTRA EL CÀNCER DE BENISSANÓ.
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Impulso para la descongestionar 
el tráfico de los polígonos 

La alcaldesa de Loriguilla Mont-
se Cervera se ha reunido con 
Natalia Enguix Martínez, vice-
presidenta de la Diputación de 
Valencia, para hacerle partícipe 
una vez más de las infraestructu-
ras necesarias para el desarrollo 
industrial de Loriguilla. Especial 
atención recibió la ampliación 
del puente sobre la estación que 
tiene que ejecutar la Diputación 
y que conectará la nueva roton-
da que desarrollará Riba-roja.
Cercera ha agradecido a la vice-
presidenta “su empatía y su pre-
disposición para agilizar y hacer 
el seguimiento de esta imperiosa 
necesidad de Loriguilla”.

La alcaldesa de UCIN se ha 
mostrado convencida de que “la 
Diputación agilizará la amplia-
ción del puente sobre el ferro-
carril en la CV374 con un carril 
ciclo peatonal y que conectará 
ambas obras y ambos términos 
y, no solo eso, sino que reducirá 
muchísimo los atascos que veni-
mos sufriendo los vecinos y tra-
bajadores de Loriguilla y REVA 
en horas punta”.

Desde el consistorio agrade-
cen la reunión con Natalia En-
guix y “su interés en acortar las 
contínuas demoras de este pro-
yecto y su compromiso en hacer 
un seguimiento del mismo”.

LORIGUILLA

El Ayuntamiento de Loriguilla 
ha realizado un vídeo de pro-
moción turística a través de una 
subvención de la Diputación de 
Valencia enmarcada dentro del 
programa IMPULSEM TURIS-
ME 2024.  En el vídeo se muestra 
“lo bien que se vive aquí durante 
todo el año” y persigue “poner 
en valor a las Personas como 
una de las riquezas fundamenta-
les que ofrece el destino turístico 
de Loriguilla”, ha destacado la 
alcaldesa, Montse Cervera.

Entre los objetivos marcados 
por el equipo de gobierno es dar 
a conocer todos los encantos del 
municipio, sus tradiciones, cul-
tura y gastronomía. “Promocio-
namos el municipio a través del 
talento de los loriguillanos. Los 
protagonistas son todos profe-
sionales y personas de Lorigui-
lla”, ha recalcado Cervera, quien 
ha reiterado que no hace falta 
buscar fuera porque “en Lorigui-
lla tenemos mucho talento”.

Del audiovisual de 1 minuto y 
32 segundos se han extraído cin-

co píldoras: naturaleza, lugares, 
patrimonio, gastronomía y cul-
tura. “Se trata de un nuevo con-
cepto de vídeo: cámara en mano, 
vistas aéreas con dron y mucha 
naturalidad”, indica Cervera.

Por su parte, el primer tenien-
te de alcalde del Ayuntamiento, 
Carlos Rodado, ha valorado que 
con este nuevo vídeo “se da un 
paso más en la promoción de 
Loriguilla con el que se intenta 
conquistar a todo tipo de turis-
tas, familiar, joven y amante de 
la naturaleza”. 

Loriguilla se promociona 
como nuevo destino turístico

REDACCIÓLORIGUILLA

Más de medio centenar de vecinos de Loriguilla han participado en la excursión organizada por el Ayun-
tamiento con el presidente de la CHJ para descubrir el pantano con una visita a la coronación de la pre-
sa, el túnel de desvío para el Túria, la sala de compuertas, los aliviaderos, la iglesia y la capilla.

Más de medio centenar de vecinos visitan la presa
FOTONOTICIA

Los concejales de Juventud 
y Deportes se han desplaza-
do hasta la parcela donde se 
construye el centro escolar 
para comprobar las obras. 

están al 80%, los acabados 
metálicos de fachada, las au-
las el ascensor, la cocina, el 
comedor, el gimnasio, los pa-
tios, el huerto y las zonas de 
juego para aulas de 2 a 3 años 

Avanzan las obras del 
nuevo colegio Mozart

EL MUNICIPIO INTENTA CONQUISTAR A TODO TIPO DE 
TURISTAS,FAMILIAR, JOVEN Y AMANTES DE LA NATURALEZA
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CASINOS

Veinte cámaras vigilarán los 
posibles vertidos incontrolados

El Ayuntamiento de Casinos 
prevé llevar a cabo en las próxi-
mas semanas la instalación de 
más cámaras de videovigilancia 
en diferentes puntos del munici-
pio. El objetivo de la medida es 
evitar el vertido de residuos in-
controlados. 

El consistorio, a través de la 
Concejalía de Seguridad,  colo-
cará estos nuevos dispositivos 
en aquellos puntos donde se han 
detectado vertidos de residuos 
incontrolados. El vertido de re-
siduos voluminosos está penado 
con multas económicas de un 
mínimo de 300 euros por parte 
de la ordenanza de convivencia 
ciudadana.

Actualmente el Ayuntamiento 
de Casinos dispone de 23 cáma-
ras que han evitado y disuadido 
la comisión de este tipo de actos. 
Según fuentes municipales se 
trata ahora de instalar cáma-
ras en puntos sensibles. En este 
sentido, se están creando puntos 
de luz en la entrada de la urba-
nización El Pinar para instalar 
cámaras, así como en la plaza 
Mayor y la pista del Arzobispo.

El consistorio ha instalado 
una torre en la urbanización El 
Pinar que albergará una antena 
que mejorará la cobertura de la 

de las imágenes de las cámaras 
a la centralita de la Policía Local.

A mediados de este mes de oc-
tubre está prevista una reunión  
bipartita entre representantes 
del Ayuntamiento de Casinos y 
el director general de Infraes-
tructuras Sociosanitarias de la 
Generalitat Valenciana. Este 
encuentro de trabajo se produce 
en el marco de la solicitud que el 

-
nales de este verano. 

En este sentido, el alcalde de 
la localidad, Miguel Navarré, 
ha destacado la buena relación 
institucional con los diferentes 
equipos de gobierno que ha te-
nido la Generalitat Valenciana 
en estos últimos años. “Tanto 
la administración del Botànic, 
como la del Partido Popular han 
sido sensibles para que el centro 
de día de Casinos vaya adelante. 
Si bien esta obra se inició con el 

-
zación y la puesta en marcha va 
a corresponder a la administra-
ción popular”, ha recordado.

El centro de día fue uno de los 
proyectos estrella del grupo mu-
nicipal Compromís per Casinos 
y se ha ido madurando en los 
últimos años. “En las diferentes 
reuniones mantenidas con la ad-
ministración autonómica siem-
pre ha habido un espíritu de 
colaboración y de apuesta deci-
dida para que el centro de día se 
abra”, ha apostillado el primer 
edil de la coalición.

En la citada reunión se trata-
rán temas como el equipamiento 
del centro de día y los trámites 
para una apertura lo más rápida 
posible, ya que es una de las ne-
cesidades urgentes tanto de Ca-
sinos como de los pueblos veci-
nos, con tasas de envejecimiento 

y de dependencias elevadas.
Las obras de construcción del 

-
do mes de junio, cuando la em-
presa adjudicataria entregó las 
llaves al Ayuntamiento. 

-
ye en una sola planta en forma 
de ‘U’ y tiene capacidad para 60 
usuarios. 

En las instalaciones se prevé la 
existencia de un área de rehabi-
litación, un servicio médico, así 
como comedor y cocina propia 
que contectan con el patio cen-
tral y el exterior. En el área de 
atención especializada se situará 
una sala de tratamiento y curas 
así como los cuartos de aseo 
adaptados para personas con al-
gún tipo de dependencia.

El centro de día de Casinos 
tuvo un coste de licitación de 
1.258.000 euros.

REDACCIÓCASINOS

EL AYUNTAMIENTO SE REUNIRÁ CON LA GENERALITAT A 
MEDIADOS DE OCTUBRE PARA SU EQUIPACIÓN Y APERTURA

Nuevo impulso al 
centro de día

El passat 28 de setembre l’Ajuntament de Casinos va organitzar una visita cultural a Burjassot en la qual 
els veïns van poder seguir els passos de la ‘Ruta d’Estellés’, coincidint amb els actes de commemoració 
dels 100 anys del naixements del poeta valencià. Els participants en aquesta activitat activitat gratuïta 
van tindre l’oportunitat de conéixer conéixer l’obra de l’escriptor al seu poble natal.

Una ruta segueix els passos d’Estellés a Burjassot
FOTONOTICIA
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Reunió del PACTE Camp de Túria i 
Comerç Actiu per a impulsar el comerç

CAMP DE TÚRIA

ACTUALITAT COMARCAL         

La Mancomunitat ha albergat 
una reunió entre el projecte 
PACTE Camp de Túria i Comerç 
Actiu, la marca que agrupa les 
12 associacions de comerç de la 
comarca, per a impulsar l’ocupa-
bilitat i el comerç local. Aquest 

RA i el Ministeri de Treball i par-

i la CEV. Amparo Navarro, pre-
sidenta de la Mancomunitat, va 

mís de l’entitat de treballar amb 
el comerç.

L’objectiu va ser conéixer les 
necessitats del sector i preparar 
les accions de màrqueting amb 
les subvencions de la Generali-
tat i AFIC. Durant la sessió, es 
van proposar diverses accions 
de difusió i es va organitzar el 
treball entre els tècnics del pro-

jecte Pacte i les associacions de 
Comerç Actiu.

Les associacions que partici-
pen en Comerç Actiu són l’asso-

naguasil, l’associació de Comerç 

ciació de comerciants de Casi-
nos, l’associació de comerç, res-
tauració i serveis de l’Eliana, la 
Federació del Comerç de Llíria; 
l’associació de comerciantes de 
Marines; l’associació de comerç 
i professionals de Riba-roja; l’as-
sociació de comerciants i empre-
saris de Nàquera; l’associació de 
comerços i empreses de Serra i 
d’artesans de Serra; l’associació 

cau; i l’associació de comer-
ciants, professionals i autònoms 

La Mancomunitat Camp de Túria, a través de l’àrea de Turisme, ha celebrat una reunió del Club de 
Producto. Moment per a posar en comú les 24 empreses que formen part d’aquesta iniciativa i les 37 ex-
periències amb propostes econòmiques, culturals i esportives. Aquesta acció s’emmarca dins del Pla de 
Dinamització i governança turística de la Mancomunitat Camp de Túria, Turisme Comunitat Valenciana 
i la Diputació de València.

Reunió del Club de Producto de la Mancomunitat Camp de Túria
FOTONOTICIA

PRISMA, Programa de Rehabili-
tació i Inserció en Salut Mental 
de la Mancomunitat, ha organit-
zat una jornada festiva per a ce-
lebrar el Dia de la Salut Mental. 
El dijous 18 d’octubre,  el mercat 
municipal de La Pobla de Vall-
bona acollirá de 9:30 a 13 hores 
aquest esdeveniment.

La jornada comptarà amb di-
ferents activitats i expositors 
amb informació i venda de pro-
ductes, tot això, acompanyat per 
música en directe acabant amb 
la lectura del manifest en defen-
sa de la salut mental.

La celebració d’aquest dia té 
com a objectiu conscienciar la 
societat dels problemes de salut 
mental, i enguany en concret, 
prioritzar la salut mental al lloc 
de treball.

L’esdeveniment és gratuït i 
estan convidades totes les per-
sones que s’hi vulguen acostar. 
Es preveu que a les 9:30 horas 
es procedisca a la recepció i ben-
vinguda dels participats, i se-
guidament a les 10 del matí co-
mençarà l’acte d’inauguració de 
la jornada i després es realitzarà 

una activitat grupal. 
A les 11 horas hi haurà esmor-

zar, i d’11.30 hores a 12.30 hores 
hi hauran diferents activitats. A 

la 13 hores es procedirà a la lec-
tura del manifest en defensa de 
la salut mental i clausura insti-
tucional.

El programa PRISMA ha obert 
un nou recurs a l’Eliana, que per-
metrà donar una major cobertu-
ra a persones amb problemes de 

salut mental que visquen en les 
localitats pròximes i voltants. 
Més endavant, el programa rea-

centre.
Aquest centre s’afegeix als ja 

existents, sent el sisé a la comar-
ca. Al gener de 2019 es posaren 
en funcionament dos recursos 

i en 2020 s’ampliaren als muni-
cipis de la Pobla, Riba-roja i en 
2023 Marines.

La Pobla acull la gran festa 
comarcal de la salut mental
EL PROGRAMA DE SALUT MENTAL PRISMA OBRI UN NOU RECURS A 
L’ELIANA, EL SISÉ A LA COMARCA DE CAMP DE TÚRIA

REDACCIÓCAMP DE TÚRIA 

La Mancomunitat crea un dossier amb 
la seua  oferta formativa per als jóvens
tota la seua oferta formativa di-
rigida a municipis, col·legis i ins-
tituts. Aquesta iniciativa inclou 
diverses activitats educatives 
i formatives dissenyades per a 
respondre a les necessitats i pre-
ocupacions actuals dels jóvens.

Aquesta acció és possible 
gracies al PACTE Camp de Tú-
ria, projecte subvencionat per 

de Trabajo i Economía Social, al 

CEV. Els professionals dels dis-
tints departaments de la Manco-
munitat, com Promoció Econò-

i Sanitat, i Joventut, han posat a 
disposició els seus coneixements 
i experiències per a oferir forma-

la recerca d’ocupació, emprene-
doria, prevenció d’addiccions, 
foment d’una vida saludable, 
autoestima, la lluita contra l’as-
setjament escolar, subvencions, 
oportunitats dins de la comarca 
i les activitats de l’IVAJ.

El dossier ha sigut elaborat 
per tècnics especialistes en ocu-
pació, empresa i emprenedoria, 
joventut, mesures judicials en 
mediobert, i la UPCCA i es pot 
descarregar (www.mancomu-
nitatcampdeturia.es) o sol·lici-
tar-se físicament. 

Per participar en alguna de les 
formacions cal posar-se en con-
tacte directament amb el profes-
sional encarregat de l’activitat 
corresponent.

CARTEL DEL DIA MUNDIAL DE LA SALUD MENTAL A LA POBLA.
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Goleada del Amateur B (6-0)

POLIDEPORTIVO

EL PRIMER EQUIPO NO PASÓ DEL EMPATE ANTE EL ALMAZORA
Media docena de goles marcó el 
Amateur B del Ribarroja CF en 
su encuentro contra el Taver-
nes Blanques CF. Los locales se 
impusieron por un contundente 
marcador de 6-0. Por su parte, 
el primer equipo no pudo pasar 
del empate sin goles en casa en 
su último partido liguero contra 
el  Almazora.

En cuanto a los equipos de la 
escuela, en categoría cadete, el 
primer equipo consiguió una 
ajustada victoria (2-1) ante el 
Patacona. El cadete B se impuso 
al Manises por 5-3, mientras que 

-
da victoria frente al Patacona. 

marcador de 10-0 a favor de los 
locales.

En infantiles, el primer equipo 
cayó ante el Valencia en su par-
tido de liga por un resultado de 
4-1, con un solitario gol de Asier. 
Los jugadores del infantil B en-
cajaron una amplia derrota (5-1) 
en su visita al campo del Cracks 
en San Antonio de Benagéber.

Por su parte, el infantil C sumó 
una victoria clara sobre el Yáto-
va al que se impuso por 6-1.

Por último, los alevines del 
Ribarroja CF sumaron una cla-
ra victoria en su preparación de 
pretemporada ante el Manises. 
El partido acabó con un mar-
cador de 6-0. Sergio, Jose, Eric 
Luna, Jorge y Eric Villa por par-

los locales. El Alevín B también 
cosechó una cómoda victoria 
por 9-0 en su encuentro frente a 
Jesuitas. Finalmente, completó 
la jornada el alevín C que salió 
derrotado por un ajustado resul-
tado de 2-1 de su visita al campo 
del Paterna.

El Ayuntamiento de Ri-
ba-roja ha publicado las 
bases reguladoras para 
la concesión de las sub-
venciones y ayudas eco-
nómicas a los clubes y 
las entidades deportivas 
correspondientes a la 
temporada 2023-2024 
que ascienden a 132.000 
euros. El objetivo de esta 
iniciativa es el apoyo y la 
mejora de la práctica de-

-
nanciación de proyectos 
de iniciación deportiva, 
fomento de la práctica y 
la competición deporti-
va. La concesión de estas 
subvenciones se llevará 
a cabo mediante el pro-
cedimiento de concu-
rrencia competitiva para 
la que se constituye una 
comisión evaluadora 
que se encargará de ba-
remar las propuestas de 
los clubes y las entidades 
deportivas que tendrán 
que cumplir una serie de 
requisitos: estar inscrito 
en el registro municipal 
de asociaciones, estar 
legalmente constituidos, 
no concurrir en ninguna 
circunstancia prevista 
en la ley de subvencio-
nes, haber presentado 
en plazo y forma la soli-
citud, realizar actividad 
regular en el municipio 
y estar al corriente de las 
obligaciones tributarias 
y de la Seguridad Social.   
El programa tiene en 
cuenta el fomento de la 
paridad entre los sexos.

Mavi Galisteo, raider de KM Bikes, ha pujat al podium de la ‘València Epic Race’ cele-
brada a Requena. La prova de enduro va consistir en 35 km amb 1.200 de desnivell i 5 

-

CICLISME
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FIRA DE L’ESPORT

Llíria ha celebrat el gran 
punt de trobada de les enti-
tats esportives del munici-
pi edetà. El pàrquing de La 
Cultural va acollir la Fira de 
l’Esport 2024, que va reunir 
centenars de persones que 
van participar en les dife-
rents actuacions lúdiques 
programades. L’esdeveni-
ment, organitzat per la Regi-
doria d’Esports, es va iniciar 

les entitats participants des 
del pavelló Pla de l’Arc, i ja 
en La Cultural es van oferir 
activitats i exhibicions de 
diferents modalitats per a 
totes les edats. Igualment, 
els clubs de la localitat van 
poder donar a conéixer les 
seues respectives ofertes en 

-
gidor d’Esports, Nico Marco, 
ha agraït “la implicació de to-
tes les entitats esportives que 
van participar en aquesta 
jornada lúdica i festiva, amb 
la qual volem animar a con-
tinuar fent esport i adoptar 
hàbits de vida saludables”.

RUNCÀNCER

La marxa solidària del Circuit RunCàncer ha recaptat a Llíria 3.000 euros que es destinaran a l’AECC 
gràcies a les aportacions dels participants a través de la compra de dorsals i samarretes solidaris. La 

van demostrar una vegada més el seu suport a la investigació contra el càncer.

Llíria es reuneix amb el president del 
CSD per a fer un seguiment de El Canó
L’AJUNTAMENT DE LLÍRIA HA REBUT UNA SUBVENCIÓ DEL MINISTERI DE 408.000 
EUROS PER A LA MILLORA I OPTIMITZACIÓ ENERGÈTICA DEL POLIESPORTIU MUNICIPAL
REDACCIÓ |  Els regidors 
d’Esports i de Fons Europeus,  
Nico Marco i Consuelo Morató, 
s’han reunit amb la delegada del 
Govern, Pilar Bernabé, i el presi-
dent del Consell Superior d’Es-
ports (CSD), José Manuel Ro-
dríguez, per a fer un seguiment 
dels projectes subvencionats per 
a la millora d’instal·lacions i es-
pais esportius que fomenten el 
turisme esportiu sostenible
Llíria rebrà 408.000 euros per 
a les actuacions de millora i 
optimització energètica del po-
liesportiu El Canó. La inversió 

contempla la renovació de l’en-
llumenat del camp de futbol 1 
i les pistes de la ciutat de la ra-
queta, amb LED, que reduirà el 
seu consum a la meitat. A més, 
amb l’objectiu de potenciar l’au-
toconsum d’energia elèctrica ge-
nerada pels propis equipaments, 
s’instal·laran plaques fotovoltai-
ques que evitaran anualment el 
consum de 56.669,14 kWh pro-
vinents de la xarxa. Igualment, 
es planteja el trasllat del quadre 
general de baixa tensió, amb es-

que minimitzarà les pèrdues.

El sistema d’Aigua Calenta 
Sanitària se substituirà per ins-
tal·lacions d’aerotèrmia, capaces 
de subministrar la mateixa ener-
gia amb un estalvi del 74% del 
consum, la qual cosa equivaldrà 
a 65.250 kWh tèrmics a l’any.

També hi ha previstes millo-
res en accessibilitat i mobilitat 
sostenible, com la creació de 
places d’aparcament per a per-
sones amb mobilitat reduïda i 
per a bicicletes, o la instal·lació 
de dos carregadors de 22 kW per 
a vehicles elèctrics. Altres actua-
cions se centren en els sistemes 

de digitalització amb pantalles 
informatives per a visibilitzar 
l’estratègia energètica i soste-
nible, que serà monitorada. A 
més, es pretén millorar la gestió 
per part dels  usuaris a través del 
desenvolupament d’una base de 
dades i una pàgina web.

El projecte contempla la crea-
ció de zones arbrades d’ombra, 
així com el foment, tant als es-
pais exteriors com interiors, de 
recipients que permeten la sepa-
ració en origen de residus, per a 
aplicar bones pràctiques de reci-
clatge.

El jugador del Bàsket Llí-
ria Nduka Ogwu no con-
tinuara a la disciplina del 
club edetà aquesta tem-
porada, segons ha infor-
mat l’entitat esportiva. 

al ja ex jugador aquest 
temps que ha estat treba-
llant i formant part del 
primer equip que ha cai-
gut derrotat enfront del 
CB l’Horta Godella en el 
partir per decidir el ter-
cer i quart lloc de la Lliga 
Valenciana.

BÀSKET
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Carla Quintero i Edu Roca, 
campions del món d’Aerostep

PILOTA VALENCIANA

SARA CUEVAS HA ACONSEGUIT LA MEDALLA DE BRONZE
REDACCIÓ | El nom de Bétera 
ha sonat a la localitat italiana de 
Pésaro on s’ha celebrat el passat 
mes de setembre el Campionat 
del Món de Gimnàstica Aeròbi-
ca en el qual han participat tres 
veïns de la localitat.

Carla Quintero i Edu Roca han 
pujat al més alt del podi amb 
l’equip espanyol, aconseguint la 
medalla d’or en la modalitat Ae-
rostep Júnior. Mentre que Sara 
Cuevas ha obtingut la tercera 
posició en la categoria d’Aero-
dance Age Group.

trajectòria esportiva que ha si-
gut reconeguda per l’Ajunta-
ment de Bétera.

L’alcaldessa de Bétera i regi-
dora d’Esports, Elia Verdevío, 
ha felicitat, al costat de mem-
bres de la Corporació, a aquests 
tres veïns en una vesprada on les 

Verdevío ha manifestat que “el 
poble de Bétera està orgullós de 
tindre aquests tres veïns en el 
més alt de l’esport a nivell mun-
dial. El seu excel·lent treball, la 
seua plena dedicació, el seu gran 
esforç i el seu brillant talent els 

ha portat a la primera línia del 
panorama esportiu internacio-
nal, sens dubte, són un referent” 
i ha continuat “des del Consisto-
ri continuarem donant suport a 
l’esport en totes les disciplines i 
continuarem treballant perquè 
els veïns i veïnes desenvolupen 
les seues carreres esportives a 
Bétera i ho facen en grans clubs i 
en millors instal·lacions”.

Els tres joves esportistes han 
tingut l’honor de signar al llibre 
de signatures de l’Ajuntament 
deixant constància de la seua 
gran actuació al Mundial.

Amb motiu de la ce-
lebració del Dia de la 
Pilota Valenciana, el 
president de la Diputa-
ció de València, Vicent 
Mompó, ha mantingut 
una trobada amb el pre-
sident de la Federació 
de Pilota Valenciana al 
Trinquet de Pelayo, on 
ha anunciat el Pla Pro-
vincial de Trinquets, un 
projecte que busca la 
rehabilitació i moder-
nització dels trinquets i 
altres instal·lacions es-
portives. El pla veurà la 
llum abans que acabe 
l’any i està dotat amb 8 
milions d’euros desti-
nats a preservar aquests 
espais i fomentar la 
pràctica de la pilota en 
tots els municipis que 
ho requerisquen.

Riba-roja de Túria ha co-
mençat  aquest mes d’oc-
tubre les activitats progra-
mades amb motiu de les 
celebracions del Dia de les 
Persones Majors. El pas-
sat 2 d’octubre, el majors 
de la localitat van gaudir 
d’una classe de gimnàstica 
activa a l’aire lliure. Dece-
nes de persones van parti-
cipar en aquesta activitat 
esportiva organitzada per 
l’Ajuntament de Riba-roja 
de Túria que va tenir lloc 
a la plaça de l’Ajuntament. 
Les celebracions del Dia 
de les Persones Majors  
han continuat amb un so-

Adolfo Suàrez. Per altra 
banda  ha començat el 
curs gratuït per als majors 
dirigit a millorar el dia a 
dia des del mòbil, curs que 
s’imparteix els dilluns i els 
dimecres de 9.30 a 12.30 
hores. 
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De camí a casa
De tornada a casa, després d’haver 
fet unes quantes hores de bicicle-
ta, el poble em dona la benvingu-
da amb una extensió enorme de 
terrenys de conreu de productes 
autòctons: ceba, creïlles, lletu-
gues, carxofes i faves, envoltades a 
un costat i a l’altre per camps im-
mensos de tarongers, a més dels 
típics xalets i casetes de camp que 
es van fer en el seu moment sense 
cap tipus d’ordenació urbanísti-
ca. El color del paisatge canvia en 
funció de l’època de l’any en què 
ens trobem alhora que el conreu 
dels productes va variant per les 
condicions climàtiques. Desenes i 
desenes de fanecades de terrenys 
unides per traure el millor produc-
te i un gran rendiment. Hi ha una 

cosa que sempre mire amb atenció: 
no hi cap treballador del poble, la 
majoria són immigrants, magri-
bins i sud-africans, especialment, 
en jornades molt dures, amb un sol 
de justícia al migdia en eixos dies 
d’estiu en què la xafogor ens deixa 
bloquejats, amb un calitja insu-
portable, amb un mocador al cap, 
una cinta al front o una samarreta 
llarga per protegir-se. En hivern, 
ocorre el mateix amb la collita de 
la taronja. 

D’ençà que l’extrema dreta ha 
augmentat el seu suport social 
-caldria fer un estudi profund so-
bre les causes- i ha accedit a les 
institucions públiques, el debat 
sobre el racisme, la xenofòbia i 
la desigualtat entre les persones 
s’ha atiat notablement. Tots eixos 
càrrecs públics, dirigents i capitos-

tos de l’extrema dreta que culpen 
de tots els mals socials a la immi-
gració haurien d’eixir, potser, més 
a eixa horta que tant els agrada, als 
carrers dels pobles i de les ciutats i 
ajuntar-se amb gent de tota condi-
ció i diversitat social, cultural i se-
xual per adonar-se’n que vivim en 
un món global, on tots tenim l’op-
ció de canviar el rumb de les nos-
tres vides en un vol d’avió. Poder 
bellugar-se des d’un cantó del món 

que els econòmics: la compra del 
bitllet d’avió. Comprar eixe bitllet 
és, si més no, l’únic impediment 
que diferencia els uns dels altres a 
l’hora de poder-ho fer, més enllà de 
les restriccions legals.  

No hi ha res millor que viatjar 
per percebre la diversitat de cultu-
res, costums i tradicions que con-

formen els països i, a més, molts 
s’han construït a partir de l’arri-
bada de gent d’altres indrets que 
hi han aportat la seua mà d’obra 
per engrandir-los i potenciar-los. 
Per això, no s’entén la dèria que 
d’un temps ençà, dirigents d’ultra-
dreta i altres crepuscles semblants 
en ideologia vinculen, estratègi-
cament, delinqüència amb immi-
gració. Hi ha casos de dirigents 
polítics de l’extrema dreta que, 

claredat, delictes i assassinats amb 
l’arribada dels immigrants, sense 
un altre objectiu que estigmatit-
zar-los i assenyalar-los. Fer-los, es-
tratègicament, el culpables de tots 
els mals.  

Potser eixos dirigents de la ul-
tradreta haurien de pensar que, de 
ben segur, la taronja que es mengen 

a casa l’ha collida un immigrant, 
amb papers o sense, els tomàquets 
els ha collit un africà amb un sou 
miserable i el trasllat del menjar a 
casa l’ha fet un sud-americà amb 
unes condiciones laborals de riure 
per no plorar. Potser, si tingueren 
una miqueta més d’empatia aju-
darien per apaivagar eixe rebuig 
creixent envers les persones que 
venen a la cerca d’una vida millor, 
perquè al seu país, possiblement, 
no tenen ni opció de viure-hi.

Miquel Ruiz, periodista de la 
Pobla i assessor de comunicació

Por la paz
A mi amigo Aurelio,
in memoriam.

Un año y casi 50.000 muertos des-
pués, todavía continúa el gobierno 
ultraderechista israelí perpetran-
do un genocidio en toda regla en 
Gaza. No solo por las bombas, 
misiles y metralletas, también por 
la falta de suministros con la que 
están además martirizando a la 
población palestina. Y ahora tam-
bién a por el Líbano... Es verdad 
que la masacre empezó el 7 de oc-
tubre con la barbaridad de los viles 
asesinos de Hamás; pero también 
es verdad, como se demostró des-
pués, que el servicio secreto israelí 
lo sabía y el gobierno de Netan-
yahu no hizo nada para impedirlo, 
les dejó hacer. Esto, que debería 
ser un escándalo mundial, pasó sin 
pena ni gloria por los informativos 
durante un par de días y ya nadie 
lo comenta. ¡No podemos callar y 
mirar para otro lado, se lo debe-
mos a las víctimas!

¿Qué está pasando? ¿Es casua-
lidad? En absoluto: la casualidad 
no existe y menos en la geopolíti-
ca. Parémonos a pensar y veremos 
qué pasa y por qué. Como ya de-
nuncié en febrero (“Guerras”), la 
guerra es un gran negocio del 

-
ciados a costa del sufrimiento 
y la muerte de muchísimos. 
La parte más extrema del sistema. 
¿Exagero? Dos ejemplos: el diario 
El Mundo, el 9 de agosto, publicó 
un artículo en el que se muestra 
cómo Gaza es un banco de prue-
bas para nuevos y más mortíferos 
armamentos israelíes. Por eso no 
todos los países árabes han roto 
con Israel, son buenos clientes. 
(El artículo está basado en infor-
maciones del periodista Antony 
Lowenstein, prestigioso free lan-
ce judío que ha dedicado parte de 
su vida profesional a denunciar 
los desmanes del gobierno israelí 
contra los palestinos). Y el Was-
hington Post, que el 12 de agosto 
informó de que los embajadores 
occidentales boicotearon el día 9 la 
ceremonia de conmemoración del 
bombardeo atómico de Nagasaki 
porque las autoridades no habían 
invitado a los representantes de 
Israel. Blanco y en botella…

El problema es que el sistema 
en el que vivimos es perver-
so en sí mismo porque está 

basado en el egoísmo y la vio-
lencia, aparte de en falacias 

-
nitum. Vivimos bajo un capitalis-
mo salvaje en el que el dinero es, 

hemos convertido en meros me-
dios para la consecución de ese 

de historia se puede dar cuenta de 
esto, no es ninguna una ocurren-
cia mía; no soy ningún genio por 
percatarme ahora, es algo bien 
visible a los ojos de quien se pare 
a observar la realidad. Y ya hace 

lo viene denunciando: ¡el sistema 
es atroz! Un solo ejemplo, una cita 
del insigne Jorgen Randers en el 
famoso informe «Los límites del 
crecimiento», publicado en 1972: 
“el sistema mercantil garantiza in-
justicia y recompensa la avaricia”.

Más de medio siglo después, por 
desgracia, los hechos le dan la ra-

siguiendo a Antony Lowenstein, 
que el capitalismo depredador 
contemporáneo es “una gigantesca 

la que los intereses de los gobier-
nos (…) están cada vez más arti-
culados y concentrados en los in-

-
-

ciera mundial que es la respon-
sable de la creciente desigualdad 
económica, la catástrofe ambiental 
y, por supuesto, las guerras. Ejem-
plo: en 2014, la OCDE pidió a la 
comunidad internacional aumen-
tar los impuestos a los más ricos 
para poder ayudar al 40% de la po-
blación mundial más pobre. No se 
le hizo caso y, diez años después, 
la desigualdad es mucho mayor, 
como muestran todos los indica-
dores actuales. Por no hablar de la 
tasa Tobin…

Podríamos llenar más y más 
páginas denunciando injusticias, 
pero lo esencial ya está dicho: el 
mundo está viviendo una “noche 
oscura del alma”, en palabras de 
San Juan de la Cruz… ¿Qué hacer, 
entonces? Me viene a la mente el 
Zaratustra de Nietzsche, que re-
chaza el desprecio y la amargura 
de los que denuncian las injusti-
cias sin hacer ninguna propuesta 

a los demás con la misma ponzo-
ña que pretenden combatir. Por 
eso los movimientos antisistema 
no triunfan. Hay que ser pro, no 

anti… ¡Hay que actuar en positivo!
Si intentamos parar la violen-

cia con más violencia, no estamos 
logrando más que reforzar y per-
petuar ese sistema perverso que 
denunciamos. Actuando así, nos 
hacemos cómplices del sistema. Y 
dejándonos hipnotizar por su “pan 
y circo”, también. Queramos o no, 
tenemos que convivir con el siste-
ma, vivimos inmersos en él, pero 
una cosa es la convivencia y otra 
la connivencia. ¡Hemos de tomar 
conciencia! (Sobre este tema, es 
muy interesante la denuncia que 
hace la periodista canadiense Nao-
mi Klein en su libro “No logo” de 
cómo las grandes corporaciones 
manipulan las conductas indivi-
duales). 

La doctora Elisabeth Kübler 
Ross cuenta en su autobiografía 
(“La rueda de la vida”) cómo de 
joven fue a asistir como psiquia-
tra voluntaria a las víctimas de los 
campos de concentración nazis. En 
su primera visita a Auschwitz, solo 
unas semanas después de haber 
sido liberado el campo (aún olía, 
literalmente, a muerte), se encon-
tró con una joven superviviente 
llamada Golda que le dio una lec-
ción inolvidable. Golda la abordó y 
le hizo ver que sentir rabia y odio 
en ese momento era normal al ver 
por primera vez los crímenes per-
petrados por los nazis; pero tam-
bién que había que superar eso, 
porque era la única manera de 
vencerles. Si los supervivientes y 
los vencedores de la guerra se que-
daban simplemente con esa rabia, 
Hitler sería el verdadero vencedor. 
Por eso se quedó Golda allí duran-
te meses para transmitir ese men-
saje de paz y perdón. Su mensaje, 
esencialmente, viene a decir que 
todos llevamos dentro un Hitler en 
potencia y hemos de ser conscien-
tes de ello para poder elegir real-
mente la senda del bien.

La consecuencia lógica de todo 
esto es que, para cambiar las co-
sas, debemos cambiar nosotros 
por dentro; hemos de trabajar 
mucho en ese sentido y luego ac-
tuar en conciencia. (Ya lo pedía, 
por ejemplo, Ortega y Gasset en su 
“Meditación de la técnica” hace un 
siglo). Habrá quien diga que el ser 
humano es así, malo, aquello del 
homo homini lupus de Hobbes; 
pero estoy convencido de que es al 
contrario, tenía razón Rousseau: el 
ser humano es bueno por natura-
leza y es la sociedad la que lo co-
rrompe. Los que hemos trabajado 

con criaturas de 3 años podemos 
dar fe.

Igual me tachan de utópico y me 
dicen que ese cambio interior no 
sirve para nada. Bienvenido sea el 
halago. Estoy convencido de que, 
si cada uno de nosotros hacemos 
ese trabajo interior y actuamos en 
consecuencia, el mundo mejorará. 
Claro que mucha gente ni siquie-
ra está en disposición de hacerlo, 
ya tiene bastante con sobrevivir, 
primum vivere,
Pero si conseguimos que una masa 
crítica del resto vaya por esa línea, 
todo puede mejorar en poco tiem-
po. Lo ha demostrado la historia. 
A lo largo de los siglos, ha habido 
periodos en los que, tras una “no-
che oscura del alma”, se ha salido 
hacia adelante para mejor.

Eso sí, por desgracia muchas 
veces esos avances costaban ríos 
de sangre, como en la Revolución 
Francesa, p.ej. Ahora, sin embar-
go, la revolución que necesitamos 
se puede hacer de manera in-
cruenta. Precisamente se trata de 
oponerse a la violencia del sistema 

demostró Gandhi hace 80 años. Y 
nunca en la historia de la humani-
dad se han dado condiciones tan 
favorables para que el pueblo dis-
ponga de los medios para hacer esa 
revolución. Miremos, por ejemplo, 
la “primavera árabe” de 2011: con 
simples sms, la gente quedaba y se 

se cambiaron gobiernos!
Ahora el objetivo es más ambi-

cioso. Ahora se trata de cambiar el 
mundo. Todos los que podamos, 
esa masa crítica de personas, he-
mos de darnos cuenta de que 
la vida va mucho más de com-
partir que de competir, de que 
(superando el “si vis pacem, para 
bellum” de los antiguos) si quere-
mos la paz, nos hemos de prepa-
rar para la paz, no para la guerra. 
George Monbiot, columnista de 
The Guardian, nos llama a una 
“movilización democrática con-
tra la plutocracia”. Me sumo a su 
llamamiento, hemos de actuar en 
consecuencia en nuestro día a día, 
decidirnos y dejar de participar en 
el consumismo que engorda a las 
multinacionales que están detrás 
de las guerras. Y dejar de trabajar 
para la industria armamentísti-
ca. Y, sobre todo, dejar de apretar 
los gatillos… (Porque siempre es 
alguien de a pie quien aprieta el 
gatillo, no el jefazo que decide en 
su mansión). ¡Sigamos el ejemplo 

de los objetores de conciencia! 
Pepe Beunza, a principios de los 
70, fue el primero en España y mi 
amigo Aurelio Romero Benlloch, 
de Marines, uno de los valientes 
que siguió su ejemplo a princi-
pios de los 80. Lo pagaron con la 
cárcel, y muchos otros en todo el 
mundo incluso con la vida, pero 
son ejemplos a seguir si de verdad 
queremos legar un mundo mejor a 
las siguientes generaciones. Un in-

 se presentó a las europeas 
y sacó un 5% de los votos. ¿Qué pa-
saría si mañana un 5% de soldados 
israelíes se negase a seguir apre-
tando el gatillo? Eso serían unos 
40.000 soldados. ¿Israel triplica-
ría su población de reclusos en un 
día? ¿Acaso los fusilarían? No. No 
sabrían qué hacer, se les generaría 
tal caos que la guerra se paralizaría 
ipso facto. ¡Y solo con un 5% de los 
soldados! No creo que sea imposi-
ble en absoluto, solo haría falta un 
mínimo de liderazgo y coordina-
ción entre ellos. ¡Ojalá recapaciten 
y se les ocurra!

¡Ya basta! ¡Queremos la paz! 
¡Dejemos atrás la violencia! Segu-
ro que, antes o después, lo lograre-
mos, porque hay mucha más gente 
buena que gente equivocada. No 
estoy hablando de partidos, hay 
gente buena en todas partes. Y 
gente equivocada también. Y mu-
cha otra gente, la mayoría, que se 

hemos de trabajar para hacerles 
pensar. Por eso escribo este ar-
tículo: si sirve para que una sola 
persona abra mínimamente los 
ojos, daré mi tiempo por bien em-
pleado.

En lo que a mí respecta, hablan-
do ya de política municipal, tendré 
que respirar hondo y trabajar si-
guiendo la sabiduría de Golda para 
no devolver insulto por insulto y 
dar un buen ejemplo a nuestra ciu-
dadanía. Y esforzarme en muchas 
más cosas, claro...

Nico Marco, regidor d’Esports i 
Salut. Ajuntament de Llíria
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